
200 børn og unge nød det gode vejr til Kristi Himmelfarts-stævnet 
i Sønderjylland-Fyns Afdeling

11

Højt humør på Solbakken

AF HELLE AGERBO

Vejret var skønt  og humø-
ret højt, da omkring 200 
børn og voksne Kristi Him-
melfartsdag mødte op til  
stævne på Solbakken. 

Skoleleder Hans Ulrik 
Munk fortalte om Samuel 
og Eli i templet, og han og 

Olle, så han kunne sige hej 
til alle. 

Agerskov Gospel Kids 
sang om, at Gud elsker os 
ligesom vi er, og sørgede for 
med fællessang, at vi andre 
ikke sad og blev for trætte 
i solen.

Til frokost blev de med-
bragte madkurve nydt 
rundt på pladsen.

Dagen bød også på tril-

fodbold, støvlekast, hoppe-
borg og isspisning.

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Det er ikke nogen selvfølge 
at få de rigtige lærere til 

Det var et af de budska-
-

standere havde med, da 
de sidste weekend mødtes 
med LM’s landsstyrelse. De 
mener, at det i de kommen-
de år bliver en vigtig ud-
fordring at inspirere unge 
kristne til at uddanne sig til 
at blive lærere.

”Vi ønsker lærere, der vil 
være autentiske vejledere 
for de unge, og som er vil-
lige til at øve en klar kristen 

Efterskoleforstandere udfordrer unge til at gå i gang med læreruddannelsen 

Brug for autentiske undervisere

påvirkning.  Og så skal de 
brænde for at give eleverne 
et godt efterskoleophold. 
Efterskolen er en kæmpe 
påvirkningsmulighed i for-
hold til de unge,” siger Niels 
Kousgaard, der er forstan-
der på LME i Løgumkloster.

Han gør opmærksom på, 
at det ikke kun handler om 
at få nok lærere uddan-
net, men også om, at de vil 
rejse til ”udkantsdanmark” 
i Løgumkloster, Tarm, Ræk-
ker Mølle og Stubbekøbing, 
hvor LM’s efterskoler ligger.

”For mange er det svært 
at bryde op fra de store byer 
af både kulturelle og menig-
hedsmæssige grunde,” vur-

derer Niels Kousgaard.

Stabilt elevantal
Til det kommende år er 
der fuldt hus på Solgår-
den med 100 elever. På 
Sædding Efterskole venter 
man 70 elever og lidt færre 
i Løgumkloster, hvor man 
gerne skulle nå op på de 72 
elever, som skolens budget 
er udarbejdet efter.

Sammenlagt handler det 
altså om cirka 240 elever, 
og det svarer til, hvad situa-
tionen var for 15 år siden. 
Dertil kommer så 55 elever 
på Stubbekøbing Efter-
skole, som er for unge med 
særlige behov.
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Skønhed er smag og behag. Alligevel har 
vi en fælles mening: Det onde er ikke 
smukt. Selv en skønhedsdronning falmer 
i vores øjne, hvis hun viser sig at være 
grusom. Selv den grimmeste gamling kan 
synes os smuk, hvis hun er hjertensgod. 
Skønheden kommer indefra.

En brud kan være smuk. Men en brud-
gom? Flot, ja, men smuk? Til gengæld kan 
de være smukke sammen. Kærlighed er 
smuk.

Ægte skønhed har godhed og kærlighed 
indbygget. Derfor er ægte skønhed skrøbe-
lig. Den onde hader den, tiden fortærer den, 
men helte inspireres til at beskytte den. 

Gud er stærk. Gud er kærlighed. Men 
er han også smuk? Moses spurgte om at 
måtte se Guds herlighed. Herren svarede: 
”Jeg vil lade al min skønhed gå forbi dig.”

Gud skabte kvinden smuk, og manden 
stærk. I sin kærligheds billede skabte han 
dem. Så skønheden kunne beskyttes af 
styrke. Og styrke fremelske skønhed. Det 
perfekte match. 

Den skønneste kvinde er hende, der 
elsker og ærer sin himmelske brudgom. 
Den stærkeste mand er brudgommens 
sjæleven og sin konges tro væbner. Kær-
ligheden er både smuk og stærk.

Ditte Olseninspiration      nærvær      holdning

Skønhed
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Skråsikkerhed;

 Man får et helt 
andet indtryk, når 
man taler med 
mennesker ved 
kaffebordet - eller 
på tomandsbånd 
om deres åndelige 
nød og problemer i 
øvrigt  

Birger D. Petersen
side 10

Gavn for mange;

 Den sejrende ta-
ber er en bog, som 
mange af dem, jeg 
har talt med i åre-
nes løb, ville have 
stor gavn af at 
læse, og det er en 
bog, som enhver 
sjælesørger kan 
blive inspireret af

Leif Bach Kofoed
side 12

Hyklerisk;

 Europakom-
missionen ønsker 

uetiske og forælde-
de bioteknologiske 
metoder og abort 
i udviklingslande, 
hvor abort er for-
budt ved lov

One of us
side 6

”Lærerne skal være villige til at rejse til ’udkantsdanmark’,” 
siger forstander for LME Niels Kousgaard.
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Sommerbidrag; Kunne dit bidrag være prisen 
for en missionær et halvt eller et helt døgn?

AF CHRISTIAN F. NISSEN

MEDLEM AF LANDSSTYRELSEN-

FAMILIEN@FELDBECHDK

Det har slået mig, at rigtig 
mange prædikener taler om 
Gud. De underviser mig i 
Guds ord, de forklarer Guds 
frelse, de får mig til at re-

så videre.
Prædikenen formidler 

Guds tale til hans børn og 
til dem, han ville ønske, var 
hans børn. Og hvordan er 
det, vi taler til vores børn? 
Nogle gange taler vi om ver-
den. Vi ønsker, at vores børn 
skal øge deres indsigt og 

Udgiver
Luthersk Mission
Industrivænget 40, 3400  Hillerød
T  48 20 76 60, E   dlm@dlm.dk    
W www.dlm.dk
Ekspedition:  Man-fre 10-15 
(onsdag dog 11.15-15)

Gaver til missionsarbejdet send-
es til konto 2230 - 0726496390

Tryk Skive Folkeblad
Oplag 3.600. ISSN 1601-975X

Redaktion
T 48 20 76 80 
E tm@dlm.dk
Birger Reuss Schmidt, ansv. red. 
direkte tlf. 48 20 76 83
Kaja Lauter bach, journalist/red.sekr.
Ditte Olsen, webredaktør
Ole Solgaard, journalist

Bibelcitater er fra den autoriserede 
oversættelse, © Det Danske Bibel-
selskab 1992

Artikler i Tro & Mission kan også 
anvendes på LM’s hjemmesider

Pris
Danmark: 390 kr. pr. år. 
Unge under 30 år: 190 kr. 
Udlandet (herunder Færøerne og  
Grønland): 490 kr. pr. år.
Alle beløb + 30 kr. i gebyr, hvis man 
ikke er tilmeldt betalingsservice.

Abonnement
Lut hersk Mission
T 48 20 76 60, E dlm@dlm.dk
PBSnr.: 01793985, Deb.grp.: 00002
Abonnementet løber, til det bliver
opsagt. Ved adresseændring bedes
oplyst både gammel og ny adresse.

Annoncer
Grundpris
Kr. 9,25 pr. spaltemillimeter 
Småannoncer kun for private. 125 
kroner for de første 25 ord (inkl. 
overskrift). Derefter 6,50 kroner pr. 
ord  – max. 50 ord.

Deadline
Stof til næste nummer skal være 
redaktionen i hænde senest tirsdag 
den 10. juni 2014.

Fritidsjournalister
Bornholm

Helmer Olsen
T  23 44 59 73
E  helmer.olsen@hotmail.com
København 
Kim Jørgensen
T 33 21 23 95
E kimskj@mail.dk
Christina Holmegaard Pedersen
T 59 27 40 02, 
E cnilima@hotmail.com
Lolland-Falster 
Jan Nielsen 
T 54 85 44 96
E lrn_jan@mail.dk 

Sønderjylland-Fyn
Ulla Jacobsen
T 61 67 21 49
E ullajacobsen@live.dk
Vestjylland 
Gunnar Riis Jensen 
T 97 12 74 62, 
E gunnar@riis.mail.dk
Karin Mørk Nielsen
T  75 24 30 40,
E tiko@dlgtele.dk  
Østjylland 
Gitte Haahr-Andersen
T 86 17 73 03
E gitte.haahr@gmail.com

Omtale, tiltale, samtale
forståelse. Derfor videregi-
ver vi viden og erfaringer. Vi 
kan forklare, hvordan sam-
fundet er skruet sammen, 
eller hvordan man koger 
pasta. 

Andre gange taler vi til 
vores børn. Vi erklærer dem 
vores kærlighed, vi be-
der dem om hjælp, eller vi 
sætter grænser for dem. Vi  
bruger bydemåde og siger 
”du”og ”dig”: ”Jeg elsker dig”, 
”Gider du lige tage opva-
sken?” eller ”Tag jakke på, 
det er koldt”.  

Og atter andre gange går 
vi i dialog med vores børn. 
Vi lytter, forsøger at forstå 
og opmuntrer dem til selv at 
udtrykke deres synspunkter 
eller følelser. Vi taler med 
dem.

Sådan taler Gud også til 
os. Jesus er som sædvanlig 
et ypperligt forbillede. Jesus 

underviste sine tilhørere om 
Guds rige – blandt andet 
igennem lignelser. 

Men hans undervisning 
blev stort set altid kombine-
ret med tiltale. Han forpas-
sede ikke lejligheden til at 
tale direkte til den enkelte 
tilhører. Og han var ikke kon-

Mange af lignelserne føl-
ges af en opfordring til at 
omvende sig, tage imod invi-
tationen til at gå ind i Guds 
rige eller leve et liv i efter-
følgelse. 

Hele bjergprædikenen 
(Matt 5-7) er en lang tiltale. 
Fra saligprisningerne og 
frem til den gyldne regel  
bruger Jesus direkte tiltale i 
74 ud af 84 vers. Læg mærke 
til, hvordan han anvender ”I”, 
”jer”, ”du” og ”dig” i stort set 
hvert eneste sætning. 

Det var ikke nok for Jesus 

at tale om Guds rige. Han 
havde en direkte og person-
lig invitation til hver enkelt 
tilhører om at opgive deres 
nuværende liv, tage imod 
troen og følge ham.

Og sidst, men ikke mindst, 
talte Jesus med mennesker. 
Han førte dialoger med de 
skriftkloge og samtalte i sy-
nagogen. Og han tog sig tid 
til at tale med den enkelte. 
At forstå, førend han blev 
forstået. 

Måske har vi brug for at 
genopdage tiltalen og sam-
talen. Væk uro hos både tro-
ende og ikke-troende, tilsig 
syndernes forladelse til tro 
og hvile og kald til konkret 
mission. Samtal om Gud og 
samtal med Gud. Inddrag 
tilhørerne i dialog under 
prædikenen. 

Og tag god tid til bøn un-
der mødet/gudstjenesten. 

essens;

20. maj

4 mio

BUDGET GAVER

AF JOHNNY LINDGREEN

RESURSECHEF

Vi vil gerne illustrere, hvad 
missionsarbejdet koster. 
Med rette bilder vi os ind, 
at det er lettere at give en 
gave, hvis man konkret ved, 
hvad det koster. Og så helst 
et spændende projekt med 
”garanti” for omvendelser 
eller måske noget diakonalt 
arbejde med børn involveret. 

For det kan vel ikke moti-
vere at give til bibelunder-
visning, bolig til missionæ-

Hvad må det koste?
ren eller give et bidrag til 
pensionsopsparingen.

Der er tre ting at sige til 
det. Der er noget om det, 
men mange giver også gerne 
til ”alt det andet”. Frem til 
den 20. maj er vi få hundrede 
kroner fra at passere 4,0 mil-
lioner kroner i gaveindtægter. 

I maj måneds første dage 
er indkommet 527.000,- kro-
ner. Størstedelen er ikke 
øremærkede gaver. Tak for 
gaver, øremærkede såvel 
som for ikke-øremærkede!

For det tredje vil jeg gerne 
nævne begrebet basisom-
kostninger eller måske sna-
rere totalomkostninger. 

For hvad koster det at have 
en missionær af sted alt 
inklusive? Når vi hidkalder 
en reparatør til den defekte 

vaskemaskine, ved vi godt, at 
der skal betales kørsel, kon-
torartikler, miljøgebyr og så 
videre. Og så er det o.k. med 

kroner. Og tilkald hele døgnet 
koster ekstra. Vi har missio-
nærer af sted 365 dage om 
året. Et døgn koster ikke en 
gang 1.000 kroner. 

Kunne dit sommerbidrag 
til LM være en halv eller hel 
dag? Vi har brug for gaver 
også i sommermånederne.

Søjlen til venstre viser den 
budgetterede gaveindtægt 

måned for måned. Søjlen til 
højre viser de faktiske gaver.

Gavebehovet i 2014 er på 
16,5 million kroner.

Fra Landsstyrelsens (LS) møde den 23.-24. maj i Hille-
rød. Ved generalsekretær Jens Ole Christensen.

Landsprædikantkonference

LS har fået mange positive tilbagemeldinger på konfe-
rencen den 3. maj. Med den har vi fundet en form, vi kan 
udvikle videre på: En endagskonference midt i landet med 
bibel- og anden undervisning og erfaringsudveksling. 

Næste år vælger vi at satse på den fælles lederkonfe-
rence mission2015.dk den 20-22. marts i stedet, så næ-
ste landsprædikantkonference bliver i 2016.

Rådsmøde oktober

Der bliver rådsmøde den 24-26. oktober på LMH i forbin-
delse med generalforsamlingen, hvor der vil blive invite-
ret en repræsentant fra alle kredse og frimenigheder. De 
samlende tema for mødet vil konkretiserer udtalelsen fra 
GF 2013 om ”Fornyet fokus på Mission” med særligt hen-
blik på arbejdet i Danmark. Mødet skal både fungere som 
rådgivning til LS og som inspiration til det lokale arbejde.

Evaluering af lærerådsmødet

Lærerådsmødet i marts var intenst og inspirerende – 
ikke mindst drøftelsen om international mission. 

En stor del af mødet handlede om et vejledningspapir 
om fraskilte og gengiftes tjeneste i menighederne. Dette 
papir vil der blive arbejdet videre med sammen med LR 
frem mod et kommende LR-møde. 

Et overordnet spørgsmål bliver: Skal der fortsat udar-
bejdes skriftlige vejledningspapirer, og hvordan skal der 
i givet fald arbejdes med dem? Eller skal LR i højere grad 
fungere som rådgivende organ for LS, som så tager an-
svar for konkret implementering.

Samtale med LMBU

Magnus Haahr Nielsen og Thomas Vestergaard Rasmus-
sen fra LMBU var på besøg. De orienterede om daglig-
livet i LMBU. Drøftelsen handlede primært om teen-ar-
bejdet, som der er sat særligt fokus på i forbindelse med 
fusionen.  Satsningen kaldes ”LMbetween”, og der bliver 
blandt andet nogle regionslejre for denne gruppe, lige-

som forbilleder og medvandrere. 
PÅ LMU-siden er en god nyhed at et par nye smågrup-

pefælleskaber i København og Aarhus er kommet godt 
fra start og har evangeliserende muligheder. Et andet 
spændende initiativ er Tanzaniaturen sammen med Lø-
gumkloster Efterskole.

Præcisering af strategisk beslutning

at der har været en opblødning i forhold til den stramme 
tolkning af strategivedtagelsen om, at alle missionærer i 
Etiopien skulle slutte i LM-ansættelsen senest med ud-
gangen af 2016. 

Det er sagt nu, at hvis der er en meningsfuld opgave 
og mulighederne er for det, så vil LM gerne beholde mis-
sionærerne i tjenesten nogle år efter 2016, men at man 
ønsker at have udfaset sin indsats og tilstedeværelse i 
Etiopien senest med udgangen af 2020.



»
03Nr. 11 | 6. juni 2014

Traktater virker faktisk
600.000 traktater bliver delt ud i Tanzania hvert år, og mange kommer til tro på Jesus

AF BENTE JERUP

To knægte kommer hver lør-
dag ind i Soma Biblia butik-
ken i Dar es Salaam. De er 
blevet sendt af deres mor og 
kommer for at købe to poser 
traktater. En pose inde-
holder 125 styk forskellige 
traktater, store og små godt 
blandet. De store sælger de 
for 50 shilling (1,50 kroner) 
og pengene bruger de på to 
nye poser næste lørdag. 

De øvrige deler de ud i 
busser og på gaden, og hvor 

Ikke kun de to knægte 
kommer forbi om lørdagen. 

Ofte kommer også ægte-
parret fra Sydafrika, der for 
egne penge køber traktater 
og bibler og bruger weeken-
den på at dele ud ved stran-
dene og på hospitalerne.

Der kommer også man-
den, der fortæller, at han 
har oplevet en komme til 
tro på grund af en traktat, 
han havde delt ud. Så han 
betror os: 

”Jeg må
kan få muligheden for et 
møde med Jesus”.

Alle kan være med
Og her i Tanzania tages der 

gladeligt imod. Forskelligt 

ville sige nej tak. 
Vores traktater sælges 

til særlig billig pris (kun 
fragten hertil skal dækkes 
ind), så alle kan være med. 
600.000 traktater om året 
langes over disken. Vi ved 
ikke, hvor mange der kom-
mer til tro på grund af dem, 
men vi ved, at Guds ord ikke 
vender tomt tilbage.

Tænk, hvis ikke Soma 
-

nia. Sikke mange mulighe-
der for evangelisation, der 
gik tabt.
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AF PETER JENSEN

Eleverne på Efterskolen 
Solgården i Tarm trampede 
hårdt i pedalerne mandag 
den 19. maj. Gennem hele 
året har eleverne samlet 
penge ind til jævnaldrene i 
Peru, og kulminationen var 
det nyligt afholdte cykel-
sponsorløb. Stort set alle 
skolen 92 elever deltog, og 
resultatet er, at de nu kan 
sende hele 73.000 kr. til Peru.

”Det var en succes! Alle 
gik op i det med liv og sjæl. 
Mange af eleverne har virke-
lig lagt et hårdt arbejde i at 
skaffe sponsorer, så det var 
bare helt perfekt”, fortæller 
Anders Dynes Kristensen, 
der er med i medarbejder-
gruppen omkring projektet. 

Lånte fars racer
Nikolaj Fausholt fra Skjern 
blev topscorer, når det gjaldt 
om at køre penge ind. Hele 

mand samlet ind. 
-

ler han beskedent og mente, 
at det også krævede noget 
ekstra at køre 30 kilometer. 

”Faktisk lånte jeg min fars 
racercykel, så den gav lige 
nogle ekstra kilomenter, tror 
jeg, for så kunne jeg følge 
med de hurtigste.”

Nikolaj Fausholt, der 

Trådte i pedalerne for Peru
Efterskolen Solgården har samlet 73.000 kroner ind til unge i det sydamerikanske land

havde været særdeles ihær-
dig i sin sponsorjagt, synes, 
at hele holdet virkelig har 
knoklet hårdt for at nå det 

at det har været sjovt og 
lærerigt at deltage i et spon-
sorløb. 

”Jeg kan ikke i min hverdag 
mærke, at andre har brug 
for noget, men når vi sætter 
fokus på et indsamlings-
projekt, kan jeg se, at vi gør 
en forskel for andre unge, 
for de kan mærke det,” siger 
han glad. 

I løbet af året har elever-
nes indsamlingsudvalg haft 
mange projekter i søen for 
at samle penge ind til unge 
i Peru. Der er blevet holdt 
banko, solgt slik, samlet 

Samuel Morthorst og 
Magnus Hauge er med i 
elev udvalget og fortæller, at 
det er sjovt at stå i spidsen 
for et fælles mål. 

”At unge samler penge 
ind til unge gør, at jeg kan 
forholde mig til det. Jeg har 
selv været på børne- og 
ungdomslejre og fået mange 
oplevelser der. Det håber 

jeg også, at nogle af de unge 
i Peru får mulighed for, så 
de kommer til at opleve 
nogle positive ting i deres 
ungdomsliv,” siger Magnus 
Hauge. 

”Det har været hyggeligt 
og godt at være en del af ud-
valget. Og det er da ret vildt 
at have samlet så mange 
penge ind.”

Indsamlingsprojektet

Peru.

er tilknyttet projektet.

komme på lejre og få midler til at etablere ungdoms-
aktiviteter i storbyen Cuzco.

Efterskolen Solgårdens ele-
ver knoklede derudad i et 

cykel-sponsoløb for at samle 
penge ind til Peru.

PRIS

30.000,- 
Det koster det for LM om 
året at udgive 600.000 
traktater i Soma Biblia.

STØT NU
Du kan gøre en forskel!
Indbetal din gave 
på konto 
2230 – 0726496390

Nikolaj Fausholt; Jeg kan ikke i min hverdag mærke, at andre 
har brug for noget, men når vi har et indsamlingsprojekt kan 
jeg se, at vi gør en forskel for andre unge

Et udvalg af de traktater, som Soma Biblia forhandler.
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Volontør fra Tanzania til Danmark

Anders Solgaard har i ni måneder været an-
sat som volontør i litteraturarbejdet Soma 
Biblia i Iringa. Her har han været med til at 
sælge bibler og kristen litteratur i store dele 
af Tanzania. 

Han vender tilbage til Danmark midt i 
juni.

Fra midt i august til midt i november er Anders Solgaard 
blevet ansat af LM og LMBU i fællesskab til at rejse rundt i 
Danmark og fortælle om det arbejde, Soma biblia gør i Tan-
zania, om, hvad han har lavet som volontør, og hvordan det er 
at være volontør for LM i Tanzania.

”Det er LMBU gået med i, fordi vi gerne vil give god viden 
om missionsarbejdet, så vi kan være med til at vække missi-
onsiver og missionssind hos LMU’erne,” siger Lars B. Larsen, 
der er landsleder i LM’s Børne- og Ungdomsarbejde.               kl
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Ole Malmgaard; Vi er taknemmelige for, at tilskuddet også 
betyder, at børnebiblen, når den udkommer, kan sælges til en 
lavere pris end ellers»

Fra Landsstyrelsens (LS) møde den 23.-24. maj i Hille-
rød. Ved generalsekretær Jens Ole Christensen – fortsat 
fra side 2.

Drøftelse af proces om 
kommunikationsstrategi

LS havde en drøftelse sammen med kommunikations-
teamets leder, Birger Reuss Schmidt, i forbindelse med 
den proces, der er i gang om kommunikationsarbejdet 
fremover.

Et nøglespørgsmål: Hvilken veje ønsker vi, at LM’s kom-
munikation skal udvikle sig indholdsmæssigt? 

Vi ønsker i de kommende år mere fokus på vores positi-
ve anliggender: buskabet om Jesus, vejledning til kristent 
hverdagsliv og LM’s mission og vision. Og tilsvarende 
mindre koncentration om opgør med diverse tendenser, 
strukturdiskussioner og bekymring. Vi skal stadig kunne 
sige ”nej” til den falske kristendom, men skifte ben og 
lægge hovedvægten på det, der bygger op.

Der var også en drøftelse af målgrupper: Hvilken vægt 
skal ligge på kernebaglandet, på kristne fra andre miljøer 
og på almindelige danskere? Der blev udtrykt et ønske 
om at opprioritere kommunikation uden for den kristne 
subkultur, som kan understøtte mission.

Tredje nøglespørgsmål: Hvad er fremtidens platforme? 
Skal vi stadig primært tænke i platforme, vi selv ejer, eller 

er i forvejen? Hvad skal kommunikeres elektronisk og 
hvad på papir?

Der bliver nu en mere erfaringsbaseret undersøgelse, og 
temaet vil blive drøftet videre på rådsmødet til oktober.

Inspiration og kald til 
international mission

LS havde en temadrøftelse om det gamle begreb ”mis-
sionærkald” og ændringerne i nutidens adfærd hos 

livsfaser og ikke i livslangt internationalt missionærliv. 
Studerende holder mulighederne åbne meget længere 
både med hensyn til missionsselskab og arbejdssted. En 
meget stor del af de missionærer, vi sender ud i dette år, 
kommer fra andre baglande end LM. Og dem er vi glade 
for. Men hvorfor er der så relativt få fra LM’s egne ræk-
ker?

Nye missionærer er nu heller ikke mere primært unge 
mennesker; men vi udsender 50-årige debutanter.

Vi møder både unge og voksne, der er meget dedike-
rede til mission. Men de bruger ofte ikke så stærke ord, 
som tidligere.

Måske skal vi udfordre mere direkte og personligt – og 
”prikke” unge og ældre. Måske skal vi igen betone den 
åndelige dimension tydeligere. Nævne konkrete missio-
nærstillinger i breve til prædikanterne, så de kan nævne 
videre som eksempler i forkyndelsen. 

Det bliver overvejet – ligesom i 2007 – at arrangere en 
national bededag med fokus på nye missionærer.

Næste LS-møde bliver den 22.-23. august i Hillerød.

ls-nyt;

AF KAJA LAUTERBACH

8.000 US dollars eller godt 
40.000 danske kroner.

Så stort et tilskud har LM’s 
forlagsarbejdet i Tanzania 
Soma Biblia (SB) fået be-
vilget fra det amerikanske 
kristne forlag Tyndale House.

Pengene, der udbetales i 
juni måned, skal gå til støtte 
til udgivelsen af en børnebi-
bel på swahili.

Efter at SB i 2008, med 
stor succes, udgav en bør-
nebibel til de mindste børn, 
ønsker SB nu at udgive en 
børnebibel til de lidt større 
børn. 

børnebibel til de 8-12 årlige 
på markedet i Tanzania,” si-
ger Ole Malmgaard, der var 

missionær i SB fra 2006-
2010.

”Vi har gennem et dansk 
forlag fundet en velskrevet 
børnebibel på engelsk med 
smukke illustrationer, som 
er meget velegnet til over-
sættelse. Det er imidlertid 
en meget omkostningskræ-
vende proces. Og der skal 
også trykkes et stort oplag.”

Derfor falder tilskuddet på 
et meget tørt sted.

Udbredelse af bibler
I efteråret 2013 blev SB op-
taget som medlem af New 
Horizons Foundation (NHF). 
Det er en amerikansk velgø-
rende organisation, der har 
til formål at hjælpe kristne 
organisationer og enkelt-
personer med at realisere 
deres visioner og projekter. 

Et skulderklap til Soma Biblia
Tilskud fra en amerikansk fond betyder, at en børnebibel på swahili 

kan sælges til en lavere pris end ellers

For SB betyder det blandt 
andet, at forskellige fonds-
muligheder i USA har åbnet 
sig, fortæller Ole Malm-
gaard.

Det store evangelisk forlag 
Tyndale House  har en fond, 
som hvert år uddeler penge 
til udbredelse af bibler og 
undervisningsmaterialer til 
evangeliserende formål.

Via medlemskabet af NHF 
har SB søgt om støtte her-
fra, og de har meddelt, at de 
med glæde har besluttet at 
bevilge penge til udgivelsen 
af børnebiblen på swahili. 

Værdifuldt i andres øjne
Ole Malmgaard ser tilskud-
det fra Tyndale House som 
et stort skulderklap til SB’s 
arbejde.

”Det viser, at SB’s arbejde 

ses som værdifuldt i andre 
øjne end i LM’s, og det be-
kræfter, at vi laver et godt 
og professionelt stykke 
arbejde på forlagssiden,” 
siger han. 

”Samtidig takker vi Gud 
for hans ledelse i dette pro-
jekt og er taknemmelige for, 
at tilskuddet også betyder, 
at børnebibelen, når den 
udkommer, kan sælges til en 
lavere pris end ellers.”

Spredning af bibler i et 
land som Tanzania er et 
åbenlyst godt projekt at søge 
støtte til, mener Ole Malm-
gaard, men han ser også 
forskelige andre muligheder, 
som det kan være oplagt, at 
SB søger støtte til i fremti-
den. For eksempel til udgi-
velsen af Twende, det eneste 
kristne børneblad i Tanzania.

Ny leder på Virksund Kursuscenter

Bestyrelsen for Virksund Kursuscenter har 
ansat Edvard Paulsen fra Hjørring som dag-
lig leder af centeret fra medio juni. Indtil en 
uge efter sommerens bibelcamping vil han 
køre parløb med Sønnik Jønsson, der er 
midlertidig leder af centeret. 

47-årige Edvard Paulsen er født og opvok-
set på Færøerne. Han er læreruddannet på Færøerne i 1993.

hans danske hustru, Karin, til Hjørring. Senere han familien, 
der også tæller fem børn, igen boet en periode på Færøerne.

Edvard Paulsen overtager ledelsen efter Karin og Leif Helth 
Jepsen, der forlod stillingen sidste efterår. Bestyrelsen glæ-
der sig over at kunne byde ham velkommen i stillingen efter 
ni måneder med forskellige midlertidige ledere for kursus-
centret.            kl

Ny musiksekretær

LM har ansat Christian Engmark som mu-
sikkonsulent fra den 1. august – foreløbig 
for et år. 

Christian Engmark er 37 år, uddannet læ-
rer og har arbejdet 11 år som musiklærer og 
fysiklærer på Nordsjællands Efterskole. Han 
har været med i LM’s musikbestyrelse siden 

starten af 2010. De seneste år som næstformand.
”Musik er min store passion, og jeg har tjent Gud i kristent 

musikarbejde hele mit liv. Derfor var det meget naturligt at 
sige ja til at blive musikkonsulent,” siger Christian Engmark.

”Jeg ser frem til at arbejde med alle de frivillige, der står i et 
kristent musikarbejde. Og ikke mindst til at producere musik 
og noder, som kan være med til at ære vores frelser Jesus.”

15. august.           kl

Soma Biblia er i gang med en fusion med Norsk Luthersk Misjonssambands litteraturarbejde Scripoture Mission. I april var alle med-
arbejderne på kursus to dage i Dar es Salaam – dels for at udveksle informationer og dels for at skabe bånd mellem afdelingerne.
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Inspirator til Sønderjylland-Fyn
”Jeg kommer ikke for at lægge nye byrder på folk,” siger afdelingsmissionær Jesper Iversen

AF OLE SOLGAARD

”Vi kan sætte os ind i IMU-
lokalet og snakke,” siger 
Jesper Iversen, da han tager 
imod i LM’s missionshus i 
Haderslev.

Han er nyansat afdelings-
missionær for LM Sønderjyl-
land-Fyn. Men den indle-
dende fortalelse afslører, at 
han har været ansat i IMU 
(Indre Missions Unge) som 
ungdomskonsulent i 13 år.

Han oplever foreløbig ikke 
skiftet til LM som særligt 
stort, bortset fra at han ikke 
kender ret mange menne-
sker på forhånd. Han glæder 
sig over frivillighedskulturen 
og den levende bibelbrug i 
LM. Han ser frem til at invol-
vere sig i LM, også sammen 
med sin familie, når han el-
lers får den samlet, med for-
ventet bopæl i Kolding.

Lige nu bor han i hver-
dagene i missionshuset i 
Haderslev, mens hans kone, 
Louise, stadig bor i deres 
lejlighed i Allerød, da hun 
endnu har job som gymna-
sielærer i Hillerød. De har 
været gift i to år og venter 
deres første barn til oktober.

Jesper Iversens umiddelba-
re fornemmelse er, at der i 
LM-kredsene kun er ganske 
få, der er nye i troen eller i 
det kristne fællesskab. Han 
håber at kunne inspirere til 

-

resursekrævende events.
”Min drøm er at forkynde 

Kristus så frigørende, at 
man ikke kan lade være med 
at tale om ham til dem, man 
møder i sin hverdag,” fortæl-
ler han.

”Jeg kommer ikke for at 
lægge nye byrder på de lo-
kale LM’ere, men blandt 
andet for at give redskaber 
til at invitere nye folk med i 
vores fællesskaber.”

Han understreger, at han 
vil lytte sig ind til de lo-
kale forhold og behov og så 
handle i forhold til dem. Der 

er forskel fra sted til sted.
”I nogle tilfælde skal jeg 

måske fjerne nogle byrder 
fra folk. Mange ledere løber 
stærkt i forvejen og lægger 
et stort arbejde i LM. Nogle 
vil jeg måske udfordre til at 
uddelegere opgaver eller 
prioritere anderledes, så de 
ikke knækker på det,” siger 
han.

Støtte lokale LM-ledere
Som fuldtidsansat afde-
lingsmissionær får 40-årige 
Jesper Iversen, også bare 

-

Jesper Iversen er afdelingsmissionær i LM Sønderjylland-Fyn. Indtil sommerferien bor han i LM’s missionshus i Haderslev.

ter at bære på. 
Alle kreds- og frimenig-

hedsformænd i afdelingen vil 
mærke, at Iversen er blevet 
ansat, idet han bliver deres 
faste sparringspartner. Han 
er godt i gang med at besøge 
hver enkelt og forsøger at 
støtte dem i deres tjeneste. 
Han vil også deltage i lokale 
bestyrelsesmøder og forsøge 
at sætte fokus på nødven-
dige ting som for eksempel 
åndeligt lederskab eller kon-
krete missionsudfordringer.

Mødepladserne i Faaborg 
og Middelfart kommer til 
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at nyde særlig godt af den 
nye afdelingsmissionær, der 
skal være med til at lede og 
afvikle møderne dér hver 
anden uge, og han vil for-
søge at opmuntre delta-
gerne til at række evangeliet 
videre.

Han får også en tilknyt-
ning til bibelcamping på Ha-
derslev Næs, hvor han skal 
have en åndelig lederrolle 
og hjælpe med programlæg-
ning og idéer.

Endelig glæder den er-
farne forkynder sig til at 
komme rundt og forkynde 

engang imellem, og han vil 
derudover forsøge at oplære 
nye og yngre prædikanter i 
afdelingen.

Passion for Bibelen
Tanja Jespersen, der var 
næstformand i IMU i Køben-
havn, da Jesper Iversen var 
ungdomskonsulent dér, teg-
ner følgende billede af ham:

”Først og fremmest husker 
vi ham for hans store passi-
on for Bibelen. Han har helt 
klart været med til at skabe 
en generel bibelglæde hos 
os,” fortæller hun. 

”Derudover var han som 
leder rigtig god til at tænke 
strategisk, og han havde 
altid gode værktøjer med i 
baghånden. Han udfordrede 
os til at tage vores ansvar 
seriøst og have en vision, så 
vi ikke bare kørte i den sam-
me trummerum. Han var god 
til at lytte til os og bruge tid 
på os,” lyder beskrivelsen.

Hjemvendt sønderjyde
Jesper Iversen er opvokset 
i Egernsund ved Gråsten, er 
uddannet socialrådgiver og 
har været IMU-konsulent i 
perioden 1999-2013 i skif-
tende områder: Fyn, Lol-
land/Falster, Vestjylland og 
København. Senest har han 
studeret græsk på Dansk 
Bibel-Institut, hvorfra han 
snart forventer at gå til ek-
samen i en række nytesta-
mentlige fag. 

Han interesserer sig des-
uden for fodbold og glæder 
sig meget til at blive far.

AF ULLA JACOBSEN

Mon du har prøvet at styre 

Fynsfest i Munkebo på Fyn, 
-

tor ved Munkebo Kulturhus 

og voksne. 
Alle ville gerne være uden- F
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Jesper Iversen; Min drøm er at forkynde Kristus så 
frigørende, at man ikke kan lade være med at tale om 
ham til dem, man møder i sin hverdag»
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for i det dejlige solskin, men 
det var nu bedst indenfor, 

og høres om MAF (Mission 
Aviation Fellowship), fortæl-
ler Rise Eskildsen.

Kamma og Arne Puggaard 
(MAFs danske formand) var 
på besøg og viste eksempler 
på, hvordan MAF når de mest 
utilgængelige steder med 
hjælp til såvel raske som 

der kan rumme op til 20 per-
soner eller last, kan hurtigt 
indrettes til at transportere 

enten nødhjælp, medicin, 
patienter, sundhedsperso-
nale, samt præster og præ-
dikanter frem til uvejsomme 
steder på kort tid. 

Det vigtigste af alt er, at de 
har evangeliet, budskabet 
om Jesus, med i bagagen og 
deres liv. For at blive ansat i 
MAF, uanset, om det er som 
pilot eller servicemand, må 
personen være en beken-
dende kristen. 

Da Arne Puggaard sagde, 
at der måske var nogle af 
drengene, der skulle være 
pilot eller arbejde for MAF en 

dag, var der en ung pige der 
sagde: ”- ja, eller en pige, for 
jeg vil rigtig gerne være pilot.”

En god, interessant og hyg-
gelig eftermiddag sluttede 
med pizzaspisning for de 
cirka 40 fremmødte.

-
tigt brugt ved Fynsfesten.



lem ifølge Israelsmissionens 
nyhedsbrev. Han oplyser, at 
muftien tidligere har holdt 
antisemitiske hadtaler, der 
er blevet fordømt af det in-
ternationale samfund.

En udfordring
”Når paven anderkender 
et religiøst overhoved, der i 
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verden;   
Christian Rasmussen; De messianske jøder forholder sig 
overhovedet ikke til pavens besøg»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

Pave Frans’ besøg i Israel 
sidst i maj var sat i scene 
som en stor økumenisk be-
givenhed. Et af højdepunk-
terne var mødet uden for 
gravkirken mellem paven og 
patriarken af Konstatino-
pel.  Dette møde markerede 
50-året for det historiske 
mødet mellem daværende 
pave Paul VI og patriark 
Athenagoras I i Jerusalem 
i 1964, som førte til en til-
nærmelse mellem Øst og 
Vestkirken.

Paven gav forud for rejsen 
til Jordan og Israel udtryk 
for, at han følte sig forpligtet 
til at favne alle de kristne i 
området og ikke kun de ka-
tolske. Forpligtelsen har dog 
ikke strakt sig til den mes-
sianske bevægelse. 

Paven har både mødt to 
jødiske rabbinere og den 
palæstinensiske mufti 
Sheikh Muhammad Hussein 
på sit besøg, og sidstnævnte 
er ikke helt uproblematisk 
i forhold til den jødiske be-
folkning, siger Alec Goldberg 
fra Caspari Centret i Jerusa-

EU nedlægger veto mod  
fostres ret til liv
Den 28. maj nedlagde Europakommissionen veto mod 
borgerinitiativet One of us.  One of us, som arbejder for 
at få princippet om menneskelig værdighed og retten til 
liv fra undfangelsen indskrevet i EU-lovginingen, er den 
største sag nogen sinde i europæisk historie.

Hen over vinteren er der blevet indsamlet underskrif-
ter til fordel for projektet i alle EU-lande, og omkring to 
millioner mennesker har skrevet under. Den 10. april var 
der en høring om sagen i Europarlamentet, og den 28. 
maj skulle Europakommissionen komme med et svar på 
høringen. 

Et borgerinitiativ er en mulighed for demokratisk ind-

gennem Lissabontraktaten. Ved at samle mindst en mil-
lion underskrifter, kan europæiske borgere fremsætte et 
lovforslag.

Uetisk og udemokratisk beslutning
One of us er dybt skuffede over den uetiske og udemo-
kratiske beslutning, som Europakomissionen har truffet.

”Kommissionen under ledelse af formand José Manuel 
Baroso påstår, at de har ret til at nedlægge veto mod et 
forslag, som endnu ikke har støtte i den brede befolk-
ning. Et sådan veto er illegitimt og udemokratisk,” står 
der i en udtalelse på deres hjemmeside med henvisning 
til, at det er den lovgivende forsamling i Europa – og ikke 
Europakommissionen – der skal dømme borgerinitiati-
vet. Ellers er muligheden for et borgerinitiativ menings-
løst, mener de.

One of us skriver videre, at Kommissionens svar er en 
30 sider lang rapport, der roser deres egen politik. 

”Det er både hyklerisk og hånligt. Kommissionen ønsker 
-

toder, der er uetiske og forældede, og abort i udviklings-
lande, der omfatter lande, hvor abort er forbudt ved lov.”

Sagen bliver appelleret
For One of us er sagen ikke forbi. Først vil de appellere 
Kommissionens afgørelse til Europadomstolen i Luxem-
bourg, som anerkender respekt for menneskeliv fra und-
fangelsen. Dernæst vil de også appellere til det nyvalgte 
Europaparlament om at gå Kommissionen efter i søm-
mene og henstille til de europæsike institutioner om at 
arbejde på etisk og demokratisk vis.                    kl

De messianske jøder var 
uden for Pavens synsfelt

Pave Frans ville favne alle under sit besøg i Israel 
– dog ikke den messianske bevægelse

Både kristne og muslimer frygter fremtiden i Indien

Øget forfølgelse af minoriteter

AF KAJA LAUTERBACH

De religiøse minoriteter i In-
dien ser frem mod vanske-
ligere tider. Det er en følge 
af, at den hindunationalisti-
ske Narendra Modi er blevet 
valgt til ny premierminister 
i landet.

Han kommer fra det hin-
duistiske parti BJP, og par-
tiets valgsejr er så stor, at 
partiet kan styre uden hjælp 
fra andre partier.

Venter strengere love
Ifølge den norske avis Da-
gen frygter både kristne og 
muslimer for fremtiden efter 

Modis valgsejr.
”Hinduistiske nationalist-

grupper vil udnytte situa-

tionen og bruge den til at 
angribe kirker og medlem-
mer af kristne forsamlinger,” 

siger pastor Ronald John.
C.A. Daniel er præsident 

for The National Congress 
of Indian Christians. Han 
forudser, at der nu kommer 
strengere regler og lov-
givning, som vil begrænse 
kristnes trosfrihed.

fortælle de indiske myn-
digheder om vores bekym-
ringer,” siger Dr. John Dayal, 
der er generalsekretær i All 
India Christian Counsil.

I 2002 var Modi guver-
nør i distriktet Gujarat. Her 
gjorde han meget lidt for at 
stoppe et oprør, hvor 1.000 

-
ste af dem var muslimer.

2012 ophøjede selvmords-
bombere, der har dræbt 
jødiske civile, til at være 
elite-martyrer, så er det en 
udfordring for messianske 
jøder at se sig selv som en 
del af det økumeniske fæl-
lesskab, som paven lægger 
op til,” siger han.

Christian Rasmussen, 

Pave Frans og Israels præsident Shimon Peres hilser på hinanden i Jerusalem.

Den nyvalgte premierminister Narendra Modi.

der er præst i Tel Aviv, har 
dog ikke oplevet reaktioner 
blandt de messianske jøder, 

”De messianske jøder for-
holder sig overhovedet ikke 
til pavens besøg, efter hvad 
jeg kan vurdere. Der har ikke 
været én email om paven på 
det messianske mail-net-
værk,” siger han.
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kirke;   

Med troen på folkemøde
Missionsbevægelserne står bag standen ”Folk og tro” 

på folkemødet på Bornholm

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Vi vil på Folkemøde for at 
udfordre og for selv at blive 
udfordret.”

Det siger Hakon Christen-
sen, der er afdelingssekre-
tær for LM på Bornholm.  
Sammen med repræsentan-
ter for Indre Mission, Evan-
gelisk Luthersk Mission og 
Bornholmerkirken står han 
bag standen Folk & Tro på 
det årlige folkemøde, der 

Bornholm.
Han mener, at kristen-

dommen er fuld af værdier 

mange samfundsrelevante 
temaer, og at de kirkelige 
organisationer derfor har 

meget at bidrage med på 
folkemødet.

”Det er forbindelsen mel-
lem folket og troen, der 
binder vores events på fol-
kemødet sammen. At være 
kirke er ikke at opholde sig i 
et lukket rum, men derimod 
at leve i verden med de vær-
diere, vi har” siger han. 

Ti events
Folk & Tro har i år ti meget 
forskellige events klar.  

Der bliver sat fokus på  
abort, religion i det offent-
lige rum, blasfemiparagraf-
fen og bibelglæde.

Repræsentanter fra Fan-
gekoret kigger forbi for at 
deltage i en debat om de 
bibelske grundtanker om 
tilgivelse, fremtid og håb og 

deres betydning for dansk 
retspolitik.

Vil skabe debat 
Under temaet ”Den from-
hedsforskrækkede dan-
ske kultur” vil biskop Peter 
Fisher-Møller, Roskilde, 
diskutere med blandt andet 
generalsekretær Jens Ole 
Christensen fra LM og Tho-

Og det ligger helt i koncep-
tet at invitere personer, som 
man ikke er enige med til at 
deltage i debaterne, siger 
Hakon Christensen.

Vi skal turde lade os selv 
udfordre af dem, som har 
andre meninger, end vi selv 

forkyndende arrangement, 
men derimod et forsøg på 

Fra standen Tro & Folk ved Folkemøde på Bornholm i 2013.

at skabe debat, så her er vi 
ikke berøringsangste,” siger 
han.

Grundlovssikret ret
Flere af de planlagte events 
handler på en eller anden 
måde om retten til at have 
en tro og udleve den offent-
ligt i dagligdagen. 

Og det er der ifølge Hakon 
Christensen god grund til. 

”Vore grundlovssikrede 
rettigheder kan vi være gla-
de og stolte over. Men det er 
altid tilkæmpede rettighe-
der, og derfor aldrig selvføl-
geligheder. Det er helt nød-
vendigt med en stadig debat 
om, hvordan vi forstår dem, 
og hvordan vi vil give plads 
til, at de kan praktiseres i 
vores samfund,” siger han.
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IM ønsker større bredde i ny struktur
Indre Missions hovedbe-
styrelse ønsker en større 
bredde i det ”Folkekir-
kens Fællesudvalg”, som 
er et centralt element i det 
forslag til ny struktur for 
folkekirken, som netop nu 
drøftes i hele det kirkelige 
landskab. 

Ifølge forslaget skal rådet 

læg-medlemmer, hvoraf de 
ti vælges i hvert sit stift og 

på landsplan.

Indre Mission foreslår at 
øge antallet af valgte på 
landsplan til otte medlem-
mer.

-
kirken mangfoldighed og 
de teologsike mindretal 
mulighed for repræsention,” 
siger IM-formand Hans-Ole 
Bækgaard.

Undgå marginalisering
Hovedanliggendet for Indre 
Mission er at undgå en cen-

tralisering af folkekirken og 
en marginalisering af min-
dretallene. Men med det ud-
gangspunkt støtter man ”en 
øget selvstændiggørelse af 
folkekirken i lyset af den po-
litiske udvikling, der er ken-
detegnet af mindre føling 
med kirken og det kirlige liv 
fra folketingets side.”

Et trygt hjemsted
Det understreges også, at 

-
ken skal bevares på basis 

af den lutherske bekendel-
se, ”således at folkekirken 
fortsat kan opfattes som et 

-
kegængere med en klassisk 
kristendomsforståele og 

frivillige folkekirkelige orga-
nisationer,” hedder det.

Derfor støtter Hovedbe-
styrelsen heller ikke ønsket 
om, at fællesudvalget skal 
have del i kompetencen ved-
rørende kirkens indre anlig-
gender.                                     brs

Hakon Christensen; Det er forbindelsen 
mellem folket og troen, der binder vores 
events på folkemødet sammen»
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Forretningsfører i LMF
-

lingen som forretningsfører i Lærernes 

stilling.

til Danmark efter seks år som LM-missi-
onær i Peru.

LMF udsender ikke selv missionærer, men støtter mis-
sionærer udsendt af andre missionsselskaber først og 

-

”Som fælleskirkelig organisation støtter vi missionæ-
rer, volontører og andre fra mange kirkesamfund med 

forbøn og brevskrivning føler vi os som en del af missio-
nærernes bagland og ved, at det har en stor betydning. 
Også vore små pengegaver kan gøre en stor forskel i van-

-

på sommerstævner og ved møder i kredsene.”             
  brs

Israelsmissionen
får ny formand

Krista Rosenlund Bellows er ny formand 

Hun er ansat i Indre Mission som 
tværfaglig konsulent og har tidligere væ-
ret ansat i Danmission med ansvaret for 

Krista Rosenlund Belows, der er medlem af organisa-

unikt, ”fordi det er at række evangeliet tilbage til dem, det 
i første omgang kom fra.”

Når hun skal pege på den største udfordring for Isra-
elsmissionen lige nu, fremhæver hun gennemførelsen af 
det generationsskifte, man så småt er begyndt på.    

    brs

Ny sømandsmissionær
-

-
missionen. Helt bogstaveligt er han gået 
han ombord på skibet Bethel, der er et 

-
mer, andre halve døgn. 

brs

Følg med på LM’s hjemmesider:

dlm.dk

lmu.dk

lm-kids.dk

facebook.com/dlmdk



AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Når man står på en talerstol 
og ser ud over en typisk LM-
forsamling, så lægger man 
mærke til, hvor ens vi er. Der 
er ikke mange, der har druk-
ket deres penge op eller er 
kommet lige ind fra gaden.”

Ordene kommer fra Ca-
sper Bach Kofoed, der læser 
til diakon og socialpædagog 
i Aarhus. Han synes, der er 
for langt mellem vores vir-
kelighed i de kristne fælles-
skaber og det ideal, som vi 
møder hos Jesus.

og talte til folk, der havde 
styr på deres liv og deres 
pension. Han talte til men-
nesker, der stod på randen, 
toldere, syndere og syge. 
Han nøjedes ikke med at 
forkynde, men han helbred-
te og hjalp også mennesker i 
deres lavpraktiske proble-
mer.”
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diakoni;   
Casper Bach Kofoed; Tænk, hvis vi i LM blev kendt som de 
kærligste mennesker - dem, der tør sætte deres egne behov til 
side for at hjælpe andre»

Diakoni er kirkens kropssprog
Vi skal turde møde mennesker, der har det svært, og hjælpe dem i deres konkrete problemer

”En har engang sagt, at 
diakoni er kirkens krops-
sprog. Det udtryk giver rigtig 
god mening for mig. Her har 
vi en stor udfordring i dag,” 
siger Casper Bach Kofoed.

Jesus som forbillede
Han giver udtryk for, at vi 
som kristne alle sammen 
er diakoner. Ordet diakon 
er græsk og betyder nemlig 
tjener. 

”Vi er sat på jorden for at 
tjene andre mennesker, og 
jeg mener ikke, det er en 
modsætning til evangeliet 
om, at Jesus har gjort alt 
til min frelse. Men der er et 
spændingsfelt her. Vi skal 
have fuld skrue på både 
evangeliet og diakonien. 

har brug for to vinger for at 

Casper Bach Kofoed hen-
viser til fodvaskningen i 
Johannesevangeliet kapitel 
13, hvor Jesus viser os, at 

Kirken skal både øve praktisk diakoni og være fortaler 
for dem, der har det svært

Vi skal tilbyde fællesskab

-
nesker på det private plan 
øver en diakonal indsats for 
eksempel gennem Dansk 
Røde Kors eller andre so-
ciale bevægelser.

Men det er ikke godt nok. 
Kirken som sådan må også 
påtage sig et diakonalt an-
svar og organisere en ind-
sats ved siden af det forkyn-
dende arbejde.

Det mener Jann Sjursen, 
der er generalsekretær i den 
katolske nødhjælpsorgani-
sation Caritas og også for-
mand for Rådet for Socialt 
Udsatte.

Forkert at melde pas
”I kirkerne organiserer vi jo 

både forkyndelse og evan-
gelisering. Jeg synes, det 
er forkert, hvis vi som kirke 
melder pas på det diakonale 
område,” siger han.

Han har ikke nogen fast 
mening om, på hvilke områ-
der den diakonale indsats 

Det må den enkelte menig-
hed selv tage stilling til. Dog 

han er et forbillede for os på, 
at vi netop skal tjene hinan-
den. Og til Jakobs brev, hvor 
vi kan læse, at troen uden 
gerninger er en død tro.

Give unge livslyst
Selv er han både uddannet 
landmand, agrarøkonom og 
merkonom. I årene 2010-12 

Casper  Bach Kofoed er i øjeblikket i praktik på ”Det Ny Havredal”, som er en skole for unge med 
særlige behov. Her fungerer han blandt andet som fodboldtræner.

var han ungdomskonsulent 
i LM. Men efter en person-
lig krise og to dødsfald i den 
nære familie blev alle bolde i 
hans liv kastet op i luften.

Det endte med, at han 
begyndte at læse til diakon 
og året efter også opret-
tede en lille virksomhed, 
der skal hjælpe vanskeligt 

fremhæver han den helt 
grundlæggende udfordring, 
at mange mennesker i dag 
har svært ved at blive en del 
af et netværk eller fælles-
skab.

”Her har velfærdssamfun-
det svært ved at byde ind, og 

her burde vi som kirke gøre 
en indsats for eksempel i 
form af væresteder eller 
åbne cafeer,” siger han.

Også når det gælder ar-
bejdet for at styrke familien, 
mener han, at kirken har et 
særligt ansvar.

En kritisk røst
Og så fremhæver han også 
kirkens opgave som ”forta-
lervirksomhed”.

”Vi skal påtale de grove 
fejl og mangler, som kende-
tegner velfærdssamfundet 
i forhold til de mennesker, 
der har det svært. Her har 
kirken en opgave i at være 
en stærk kritisk røst.  

brs
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”Herren er min hyrde, jeg lider ingen nød, han lader mig 
ligge i grønne enge, han leder mig til det stille vand” (Sl 
23, 1-2).

De sidste ni år har der været mange mørke dage i mit 
liv. Sygdom, dødsfald og afgørelser taget af andre, 
der brat har ændret mit liv. Der har været dage, hvor 
jeg har følt mig indhyllet i mørke, som jeg ikke selv 
har kunnet komme ud af. Et mørke, hvor alt er gået i 
stå inden i mig, og jeg har skullet slæbe mig gennem 
dagene. 

Jeg har ikke orket at bede eller læse i Bibelen. Højst 
råbe: ”Hvorfor?” til Gud.

Midt i smerterne har han alligevel ledt mig til grøn-
ne enge, til det stille vand. Et frugtbart, grønt sted, 

svar på mine spørgsmål, men lindren for mine tårer 
og et lille lys i mørket.

De grønne enge har ikke været et mirakelsted, hvor 
alt blev løst, eller jeg forstod en mening med lidelser-
ne. Nej, de grønne enge er stedet, hvor Gud er hyrden 
og hans stærke hyrdehænder omslutter mig på alle 
sider midt i min smerte. Fantastisk!

mit bibelvers;

stillede unge mennesker til 
at ”møde deres fremtid med 
håb, forventningsglæde og 
livslyst”. Om projektet lyk-
kes, ved han ikke endnu. 
Men han er indstillet på at 
knokle for det.

Det handler om relationer
Casper Bach Kofoed mener, 

at den diakonale udfordring 
i høj gad gælder om at op-
bygge relationer.

”Vi skal turde at se men-
nesker, der har det svært, 
og turde være sammen med 
dem. Vi skal hjælpe dem og 
opbygge relationer. Nogle 
gange vil det så også være 
muligt at fortælle dem om 
Jesus.  Indimellem tænker 
jeg, om vi overhovedet ser 
disse mennesker og tænker 
på, at de jo også alle sam-
men har en historie, som 
gør, at de er endt, hvor de er,” 
siger han.

Casper Bach Kofoed 
glæder sig over det tvær-
kulturelle arbejde i LM og 
arbejdet på værestederne 
og på Stubbekøbing Ef-
terskole. Og han synes, at 
genbrugsbutikkerne fun-
gerer fantastisk godt. Han 
har også lagt mærke til, at 
der generelt er en voksende 
forståelse for det diakonale 
ansvar, vi har som kristne. 
Og han håber, at udviklin-
gen vil fortsætte.

”Tænk, hvis vi i LM blev 
kendt som de kærligste 
mennesker – dem, der tør 
sætte deres egne behov til 
side for at hjælpe andre,” 
siger han.

”Vi burde som kirke gøre en 
større indsats for at hjælpe 

mennesker til at blive en del 
af et fællesskab,” siger Jann 

Sjursen.



Daniel K. Munch; Ofte har mennesker svært ved at acceptere, 
at hjælpen er gratis og stikker os nogle penge. Så siger vi, at 
de går til kirken eller vil velgørenhed»

09Nr. 11 | 6. juni 2014

diakoni;   

Praktisk ”Jesus-visning” på Nørrebro
Diakonigruppe tilbyder gratis hjælp til alle naboerne. At sprede glæde er løn i sig selv, siger de

AF KAJA LAUTERBACH

”Vores primært formål er 
diakoni – praktisk ’Jesus-
visning’. Ingen tvivl om det. 
Men hvis der bliver en na-
turlig mulighed for en snak 
om Jesus – eller om alt 
muligt andet – vil vi meget 
gerne det.”

Det siger Daniel K. Munch 
om det tilbud om praktisk 
hjælp til alle på Nørrebro i 

Nordvestkirken satte i gang 
for et halvt års tid siden. 

Mange opgaver
Nogle cellegrupper fra LM-
frimenigheden Nordvestkir-
ken – cirka 15 mennesker, 
der alle er midt i 20’erne – er 
gået sammen om at tilbyde 
hjælp til beboere i nærom-
rådet.

”Vi ville gerne sætte mere 
fokus på udadrettede akti-
viteter og blev inspireret af 
blandt andet hjælpelørdage 
i LMU,” siger 25-årige Daniel 
K. Munch. 

Cellegrupperne mødes 
hver for sig hver uge, og hver 

tredje uge mødes de alle og 
går ud og hjælper menne-
sker.

ud på Nørrebro, men det gav 
ikke rigtig noget. Forståeligt 
nok, hvis folk er lidt mistroi-
ske over, om vi kommer og 
trækker noget ned over ho-
vedet på dem, mener Daniel 
K. Munch. 

Men sidst på vinteren var 
der en artikel om projektet i 
den lokale avis Nørrebrobla-
det, og efter det begyndte 

Lindehøj Sogn tilbyder at gøre det, kommunen ikke må

En hjælpende hånd fører mennesker til Jesus

Alle, der bor i Lindehøj Sogn 
i Herlev, har mulighed for at 
få en hjælpende hånd fra 
kirken, når de har behov for 
det. Det sker gennem Projekt 
Gestus, der er inspireret af 
Ordet og Israels socialt-dia-
konale arbejde i Jerusalem. 

Projekt Gestus bliver ad-
ministreret af en sognemed-
hjælper. Når han modtager 
en forespørgsel om hjælp til 
et eller andet, sender han 
en mail de til 46 mennesker 
fra sognet, der er med i ord-
ningen. Så kan de byde ind 
og melde sig fra opgave til 
opgave.

Opgaverne omfatter alt fra 
havearbejde, skifte af pærer, 
små håndværkeropgaver, 
ordne gardiner, edb- og tv-
hjælp, lektiehjælp, danskun-
dervisning, kørselsordning, 
udfylde blanketter, bisidder 
hos myndighederne, ture for 

børn til for eksempel zoo.

Alle kan få hjælp
Erik Würtz Nielsen har væ-
ret med i menighedsrådet 
ved Lindehøj Kirke i 35 år. 
Han og hans kone, Ingrid, 
er en af initiativtagerne til 
projektet. 

”Selvfølgelig har vi et øn-
ske om, at mennesker kom-
mer til tro på Jesus, men 
Projekt Gestus handler i 
første omgang om at tilbyde 
praktisk hjælp,” siger han.

Alle kan få hjælp. Der er 
ikke noget krav om, at de 
skal komme i kirken. Men vi 
oplever, at gerningerne fører 
til, at mennesker begynder 
at stille spørgsmål til troen 
og Jesus. En kvinde har 
endda spurgt, om hun måtte 
komme med i kirke.”

Det er imidlertid ikke kun 
dem, der modtager hjælp, 

der udtrykker stor taknem-
melighed. Flere, der er kom-
met i kirken i mange år, er 
glade for, at der nu er nogle 
opgaver, som de føler sig 
hjemme i. Og alle er glade for 
de nye venskaber, der opstår.

Godt samarbejde
Herlev Kommune henviser 
borgere til at spørge kirken 
om hjælp til ting, som sosu-
hjælperne ikke må ,som for 
eksempel at vaske gardi-

ner, og Lindehøj Kirke har et 
godt samarbejde med Her-
lev Kommune, fortæller Erik 
Würtz Nielsen.

”Vi har holdt møder med 
dem om, hvad det drejer sig 

der at komme reelle hen-
vendelser. 

De opgaver, gruppen bliver 
bedt om hjælp til, kan være 
alt muligt. Blandt andet 
håndværkeropgaver, rengø-
ring, kørsel med storskrald 

Daniel K. Munch kommer på 
besøg med kost, spand og 

værktøjskasse.

og computerhjælp.
”Indtil videre har vi kun-

net håndtere det hele, men 
vi har da haft nogle udfor-
dringer. Vi gør det, så godt vi 
kan, og folk ved, at vi ikke er 
fagpersoner eller håndvær-

kere,” siger Daniel K. Munch, 
der selv er medicinstude-
rende.

Begynder at spørge
Han fortæller, at det mest 
er kvinder på 40+, der har 

benyttet sig om tilbuddet 
om hjælp. Men der har også 
været enkelte lidt yngre og 
et par mænd.

I alt har de været på ar-
bejdsbesøg i 20 forskellige 
husstande. Flere steder har 
de været mere end en gang, 
og det vil de rigtig gerne. 

”Efter nogle gange begyn-
der mange nemlig at stille 
spørgsmål. De kan mærke, 
at vi ikke kommer for at 
presse noget ned over ho-
vedet på dem. Det gør dem 
mere trygge og åbne for at 
spørge og snakke,” forklarer 
Daniel K. Munch. 

Gruppen oplever, at folk 
glæder sig til, at de kommer, 
og er meget taknemmelige, 
når de går derfra igen. Ofte 
har de svært ved at accep-
tere, at hjælpen er gratis, 
og stikker dem nogle penge 
i hånden. Så siger de, at de 
går til kirken eller til velgø-
renhed.

”Vi har selv fået så me-
get ovenfra – at give noget 
af det videre og at sprede 
glæde til Nørrebro, det er 
løn i sig selv,” siger Daniel K. 
Munch.

om. Vi er hverken interes-
seret i at gøre noget, som de 
skal gøre, eller i at overtage 
opgaver, så kommunen spa-
re penge,” siger han.

Projekt Gestus har indtil 

nu kun dækket Lindehøj 
Sogn, men nu er der kom-
met nogle med på listen fra 
andre sogne i Herlev, så de 
kan dække hele kommunen. 

                kl
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Mange får hjælp gennem 
projekt Gestus ud fra Linde-

høj Kirke.
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Mads Jakob Thorlund Jakobsen;»

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

”Jeg undrer mig over, hvor 
anfægtelsen er blevet af i 
dag?”

Det siger sognepræst 
Mads Jakob Thorlund Ja-
kobsen fra Skagen. Begre-
bet spiller en stor rolle hos 
Luther og Brorson. De ken-
der til frygten for den hellige 
og dømmende Gud og adva-
rer også mod den falske sik-
kerhed. Brorson taler lige-
frem i en af sine salmer om 
den ”forbandede sikkerhed”, 
som ”er blevet mig den slan-
ge, som gør livets vej så bred 
og har forført så mange”.

Sikkerhed kan være farlig
”Vi danskere elsker sikker-
hed og køber forsikrings-
policer i stor stil. Og mange 
tror, at dåben er en ”sjæle-
forsikring”. Andre sikrer sig 
ved at gå i kirke og til møder. 
Men sikkerheden kan være 
farlig,” mener han.

falsk sikkerhed, der gør 
troen lunken og glæden ved 
Golgata lille. Den fører til 
sidst ud på den brede vej. 
Vor herre Jesus selv advarer 
os derfor også mod farisæ-
ernes surdej.”

Mads Jakob Thorlund 
Jakobsen gør gældende, at 

Hvor er anfægtelsen blevet af?
Lever vi i en ”forbandet sikkerhed”, eller hviler vores frelsesvished alene på Jesus, spørger sognepræst

Jesus ikke kun kaldte fa-
risæerne for hyklere, fordi 
de lagde vægt på den ydre 
fromhed. Men han gjorde 
det, fordi de anså sig for 
at være Guds børn uden at 
være det. 

Brug for ransagelse
”Og det ene bedrag fører det 
andet med sig, og snart læg-
ger man mærke til splinten i 
broderens øje uden at ænse 
bjælken i sit eget. Hos dem, 
der ligger i med sikkerhe-
den, kan kritikken kun gå 
den ene vej. Derfor er det 
også alt om at gøre for den 
slags mennesker, at man 
kun omgås folk med samme 
holdning. Man isolerer sig i 
forhold til anderledes tæn-

Vi skal tilbage til vækkelsestonen

Birger D. Petersen har i mere 
end 40 år prædiket i alle af-
kroge af LM. Og han kender 
godt billedet af forsamling-
er, hvor mange sidder med 
pokeransigt og ser voldsomt 
skråsikre ud. 

Men hans erfaring er, at 

”Man får et helt andet 
indtryk, når man sidder ved 
kaffebordet og taler med 
mennesker. Eller når man 
på tomandshånd taler om 
deres åndelige nød og pro-
blemer i øvrigt,” siger Birger 
D. Petersen.

”Jeg tror også, at den 
-

belkredse.”

Anfægtelse fylder for lidt
Han holder ofte omvendel-

kende for at bekræfte sig 
selv og for uhindret at kunne 
kritisere splinten hos de 
andre.”

Han efterlyser derfor, at 
Guds folk i højere grad ran-
sager sig selv i stedet for 
hele tiden at have travlt med 
at bedømme andre.

”Vil vi følge Jesus efter, 
må troen både kæmpe og 
stride. Den er aldrig sikker i 
sig selv, men kender frygten 
for at være på afveje. Her 
tænker jeg ikke på diverse 
kirkepolitiske kampe, men 
på kampen mod vores syn-
dige natur.”

Derfor mener Mads Jakob 
Thorlund Jakobsen også, at 
vi som kristne skal lade os 
advare af Brorson.

”Man lever i den kristne 
tradition, man står i, holder 
andagt, er aktiv i missions-
foreningen og tilfreds med 
det. Men det er farligt, hvis 

man aldrig ransager sig selv 
og spørger, om man er med 
på himmelvejen. Laudikea-
menigheden var en vældig 
aktiv menighed, der fandt 
sin tryghed i det ydre og 
ikke lod sig anfægte,” siger 
han med henvisning til Åb 
3,14-22.

Et åbent liv med Gud
Samtidig advarer han også 
imod, at vi gør anfægtelsen 
til et sikkert kendetegn for 
troen, så den bliver en for-
udsætning for frelsesvished. 

Men hvad skal man så 

gøre?
”Man skal lade sit liv ligge 

åbent for Gud og læse hans 
ord som hans ord til netop 
mig. Ellers kommer vi aldrig 
ind i den sunde ransagelse. 
Vi kan ikke lægge vægt nok 
på at læse Guds ord.”

Dernæst skal vi gøre os 
klart, at frelsesvisheden 

-
dom”, men i Kristus. 

”Vores sikkerhed er på 
ingen måde det, vi gør, men 
derimod alene Guds løfter 
om syndernes forladelse 
ved dåb og tro. Det skal være 

vores sikkerhed,” slår han 
fast.

Og når det gælder Guds 
frelsesløfter skal præster 
og forkyndere ikke gå i små 
sko. Mads Jakob Thorlund 
Jakobsen citerer Luther, der 
sagde, at ”hvis vi ikke har 
forkyndt evangeliet så frit, 
at det kan misbruges, har vi 
ikke forkyndt det frit nok”. 

”Det eneste sted, hvor vi 

sikkerhed for vores tro, er 
hos Jesus. Det er ikke vores 
egen tro, vi skal være opta-
get af, men Jesus.”

sesprædikener, hvor formå-
let er at ruske op i den selv-
sikre tro, og hans erfaring 
er, at tilhørerne tager godt 
imod det. 
Nogle giver også udtryk for, 
at det er en forkyndelse, 
som de savner.

”Den gamle vækkelses-
forkyndelse er i nogen grad 
blevet overtaget af et stort 
fokus på menighedsliv og 
formaninger om det kristne 
liv. Jeg tor, at vi har brug for 
at komme tilbage til det 
gamle pulsslag. Jeg er ikke 
med på bekymringsvognen 
med mennesker, der me-
ner, at alt går den forkerte 
vej. Men jeg er enig i, at 

anfægtelsen fylder for lidt i 
menneskers liv. Jeg tror, det 
ligger i tiden, at vi er mere 
optaget af vores følelsesliv 
og af, hvad de andre mener 
om os, end af, hvad Gud me-
ner om os.”

Og han oplever, at vi her 
er ved et emne, som det er 
svært at tale om for mange. 

”Det er sjældent, jeg hø-
rer nogle fortælle om deres 
liv med Jesus. Jeg tror, de 
har et personligt forhold til 
Jesus, men det bliver bare 
ikke italesat så direkte. Jeg 
kunne ønske mig, at mange 

-
tælle om deres liv med Gud,” 
siger han.

Helt konkret foreslår han 
at undlade den traditionelle 
prædiken ved et møde og i 

om at fortælle, hvordan de 
blev omvendt og kom til tro 
på Jesus. 

”Hvis vi savner vidnesbyr-
det, så må vi jo lægge op til, 
at folk kan komme til at af-
levere det,” siger han.

Handler det om Jesus?
Når Birger D. Petersen præ-
diker, er det store spørgsmål 
for ham, hvordan tilhørerne 
møder Jesus gennem for-
kyndelsen. For det er alene 
det, der gør den store for-
skel.

”Vi må besinde os på, at 
der sker noget, når vi samles 
om Guds ord. Så deler Hel-
ligånden budskabet ud til 
os, som han ser, vi har brug 
for det. Det må være den 
vibrerende forventning, vi 
har til Gud, når vi samles til 
møde eller gudstjeneste.”

Og her er der er ansvar, 
som både prædikant, mø-
deleder og tilhørere er fæl-
les om.

”Det bliver meget let fæl-
lesskabet og lovsangen, der 
kommer til at optage os. 
Men var det ikke Jesus, vi 
kom for at møde?” spørger 
han.

                                            brs

Birger D. Petersen ønsker, at 
-

-

-

-
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nåde;   
Filip Kofod;»

AF KAJA LAUTERBACH

”At høre prædikener i sin 
bil er som at have et LMH-
højskoleophold siddende på 
bagsædet!”

Filip Kofod fra København 
arbejder som taxachauffør. 
Han fortæller, hvordan han 
udnytter ventetiden til at 
høre prædikener fra inter-
nettet, som han afspiller på 
bilens musikanlæg via sin 
mobiltelefon.  

”Det er til ubeskrivelig stor 
glæde og velsignelse for 
mig,” siger han.

Den fortabte søn
35-årige Filip Kofod er vok-
set op i et kristent hjem, 
har gået på kristne skoler, 
sunget og spillet i kor og 

Nåde er at blive fundet
Filip Kofod tænkte: Fedt, jeg har fundet Gud. Men så opdagede han, at det var Gud, der havde fundet ham

orkester, men på tidspunkt 
tog hans liv en drejning. Ver-
dens tilbud og glæder trak, 
og Filip Kofod karakterise-
rer sig selv som en moderne 
udgave af den fortabte søn, 
som Jesus fortæller om i Lu-
kasevangeliet kapitel 15.

I ni år levede han borte fra 
Gud, men den dårlige sam-
vittighed forlod ham imid-
lertid aldrig. Han blev ræd-
selsslagen, hvis han kom til 
at tænke på, hvor han ville 
havne, hvis Jesus pludselig 
kom igen. 

”Jeg læste ikke i Bibelen 
mere, men jeg vidste jo godt, 
hvad det handler om. Og 
jeg var klar over, at hvis jeg 
skulle frelses, skulle der ske 
noget udefra,” siger han.

Som årene gik, blev erken-
delsen af hans fortabthed 

Bono: ”Jeg elsker tanken om offerlammet”

Nåden vælter karma omkuld

et karmariget til nådes rige.” 
Det siger den irske san-

ger Bono i sin bog Bono: In 
conversation with Michka 
Assayas. 

Bono, der er forsanger i 
bandet U2, uddyber:

”Begrebet karma står cen-
tralt i alle religioner. Altså 
det, at man får det retur, 
som man giver ud: øje for 
øje, tand for tand og så vi-
dere. Det står klart for mig, 
at karma er hele universets 
centrum.”

”Og så kommer begrebet 
nåde pludselig og vælter det 
hele omkuld. Nåde trodser 

enhver form for årsagssam-
menhæng og logik. Kærlig-
hed afbryder de konsekven-
ser, ens handlinger har, og 
det er i mit tilfælde virkelig 
gode nyheder, for jeg har 
gjort en masse dumme ting.”

Jesus tog min synd
Bono er overbevist om, at 
han ville være i store van-
skeligheder, hvis han skulle 
dømmes ud fra karma-tan-
kegangen. 

”Derfor rækker jeg ud efter 
Jesus. Jesus, som tog mine 
synder med op på korset. 
Det gør jeg, fordi jeg ved, 
hvem jeg er, og jeg håber, at 

større og større. Det samme 
gjorde bevidstheden om, at 
han ikke i egen kraft kunne 
omvende sig. Men en dag for 
cirka et år siden skete det 
så: En anden gik i aktion.

”I starten tænkte jeg: ’Fedt, 
nu jeg fundet Gud igen!’ Men 
senere opdagede jeg, at det 
var ham, der havde fundet 
mig,” siger Filip Kofod.

Vidunderlig virkelighed
”Den vidunderlige virke-
lighed blev åbenbaret for 
mig, da jeg en dag hørte en 
prædiken af Leif Andersen, 
hvor han på et tidspunkt 
kom med følgende fortrinli-
ge formulering: ’ Ingen mønt 
er snu nok til selv at stå op 
og gå hjem til sin far.’” siger 
Filip Kofod.

”Og med ét faldt tiøren for 
mig: Lukasevangeliet 15,8-
10 og følgende vidunderlige 
omkvæd var blevet til virke-
lighed:”

Nåde, at han fandt mig.
Nåde, at han vandt mig.
Nåde, at han bar mig hjem 

til sig.
”Jeg var ikke på vej hjem. 

Jeg havde ikke taget et ene-
ste skridt i retning mod min 
far. Han kom til mig!” siger 
Filip Kofod.

Flere skal møde nåden
Filip Kofod, der kommer i 

LM i Nansensgade i Køben-
havn, har skrevet nye me-
lodier til en række Roseni-
us-sange, blandt andet På 
nåden i Guds hjerte. 

Fire af melodierne er 
kommet med i Sange og 
Salmer.

Det begyndte han på, 
mens han var elev på LMH i 
2001, og i 2004 indspillede 
han en cd med 10 Rosenius-
sange.

for Rosenuis’ sange og hans 
enestående evne til at for-
midle evangeliet,” siger han. 

”Hvis en ny melodi kan 

øjnene op for evangeliet, 

nåde, kan man som kom-
ponist ikke tænke sig noget 
større.”

Nyt syn på mennesker
Filip Kofod tror, at Guds 
nåde også betyder noget for 
ham i forhold til andre men-
nesker.

”Jeg er mindre selvhøjti-
delig og ikke længere så op-
taget af, hvad andre mener 
og tænker. Det betyder mere 
for mig, hvad Gud tænker og 
mener,” siger han.

Guds indgriben i hans liv 
har også forårsaget et nyt 
syn på hans medmennesker 
– ikke mindst hans med-

F
O

TO
: J

O
N

A
S

 S
O

N
N

E
 M

O
R

T
E

N
S

E
N

vil du læse mere om nåde, så bestil LM’s tidsskrift Bud-
skabet, der i det nyeste nummer sætter fokus på begre-
bet.
Abonnement kan bestilles på dlm@dlm.dk

Nåde – en fantastisk 
virkelighed

FORDYBELSE          ANALYSE          INSPIRATION

Guds urimelige nådePinse indeni
Et par halve bibelske sandheder

Filip Kofod har skrevet nye melodier til 10 af Rosenius’ sange. 
Fire af hans melodier er kommet med i den nye fælles sang-
bog Salmer og  Sange - blandt andet melodien til På nåden i 
Guds hjerte.

kristne. 
”Jeg oplever en stigende 

indre kærlighed, der ud-

springer af ham som fandt 
mig, Jesus min Frelser,” si-
ger han.

jeg ikke skal være afhængig 
af min egen religiøsitet.”

Han siger, at han elsker 
tanken om offerlammet.

”Meningen med Kristi død 
er netop, at han bar verdens 
synder, sådan at det, vi har 
gjort, ikke skal falde tilbage 
på os, og vores syndige na-
tur ikke skal føre til den ind-
lysende død.”

”Det er ikke vores egne 
gode gerninger, der får os 
gennem Himlens porte!”

Læs mere på 
www.thepoachedegg.net

Oversat af Kaja Lauterbach

Irske Bono er forsanger i 
bandet U2. Han bruger også 
megen tid og mange penge 
på velgørenhed i den tredje 
verden.
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anmeldelser;   

BOGANMELDELSE

AF LEIF BACH KOFOED

Leif Munk:
Den sejrende taber
Scandinavia 2013

183 sider – 199,- kroner. 
Som e-bog 99,- kroner

Leif Munk har det meste af 
livet været frikirkepræst. 
Nu bor han på Bornholm, 
hvor han sammen med sin 
kone driver et retrætested, 
Munks gården.

Bjørn Øyvind Fjeld fra Kri-
stiansand skriver i forordet, 
at Leif Munks tjenesteområ-
der har været ”Sjælesorgens 
rum og talerstolen”.

Leif Munk har sat sig for at 
påvise, at ”kristendommen 
ikke handler om regler og 
krav, men om relationer, der 
udelukkende er bygget på 
kærlighed”, og hans hensigt 
var at skrive en bog ”om tro 
og gudsforhold, som er fuld-
stændig modsat al religion”, 

skriver han selv i forfatte-
rens forord.

I bogens 12 kapitler øser 
han af sine erfaringer som 
sjælesørger, hvor han har 
mødt masser af mennesker, 
som ikke ved, hvad evan-
geliet egentlig indeholder, 
og som derfor sidder fast i 
tanker og forestillinger om, 

hvad Gud kræver af dem. 
Til sådanne uforløste og 

forpinte mennesker for-
kynder han det bibelske 
budskab om Jesus, der som 
stedfortræder har opfyldt 
alle lovens krav.

”At være kristen er derfor 
ikke at bliver stillet foran et 
stort gør, men et stort gjort,” 

skriver han.
Når et menneske møder 

Jesus, kommer det i Guds 
skole.

Munk skriver:
”Når den ufortjente kær-

lighed opleves af et men-
neske i dyb fortvivlelse, er 
det som en kilde af leven-
de vand direkte fra Guds 
hjerte.”

”I denne kærlighed ligger 
den forvandlende kraft, som 
kan gøre en taber til et over-
skudsmenneske”.

”Vi er inde i en proces for 
at blive det, vi er,” siger han.

Leif Munk har skrevet en 
meget, meget god bog, som 
gør Gud stor, Jesu frelser-
gerning fuldkommen og hel-
liggørelsen til en sag, som 
Gud tager sig af.

Det er en bog, som mange 
af dem, jeg har talt med i 
årenes løb, ville have stor 
glæde af at læse, og det er 
en bog, som enhver sjæle-
sørger kan blive inspireret 
af.

Den får min varmeste an-
befaling!

Andagtsbog for ægtepar
BOGANMELDELSE

AF ULLA OG SØREN TOFT

Gary Chapman:
100 kærlige hilsner
Fokal 2014

208 sider – 199,95 kroner. 

100 kærlige hilsener er en 
anderledes andagtsbog pri-
mært for ægtepar, der har 
været gift i et par år eller 
mere. 

Bogen består af 100 små 
andagtsstykker og føl-
ger ikke en kalender eller 
bestemt rytme i året eller 
ægteskabet. Man er der-
med ikke bundet af at skulle 
læse et stykke på en be-
stemt dato, og ægtefællerne 
kan derfor læse bogen sam-
men eller hver for sig. Styk-
kerne er skrevet i et enkelt 
og letlæseligt sprog, og der 
er knyttet tre korte tekster 
fra Bibelen til hvert stykke.

 Bogen er skrevet af Gary 
Chapman, der også har 

skrevet Kærlighedens 5 
sprog. Med baggrund i for-
fatterens 30 års erfaringer 
som ægteskabsrådgiver 
gives en række praktiske og 
hverdagsnære råd til, hvor-
dan man kan værne om, og 
pleje, kærligheden i ægte-
skabet. 

Samtidig lægges Guds ord 
ind over ægteskabet gen-

nem bibelversene og gen-
nem selve teksten. 

Eksemplerne er nogle 
gange lidt for simple, og 
ikke alle stykkerne vil føles 
lige relevante for alle. Men 
bogen er god til at sætte 
spot på mange aspekter i 
parforholdet og til at minde 
om betydningen af enkle 
kærlighedshandlinger i 

hverdagen og om, hvad Guds 
ord siger om ægteskabet og 
parforholdet.

 Derfor anbefaler vi bogen, 
og den kan sagtens læses 
mere end én gang, da styk-
kerne vil give anledning til 
forskellige overvejelser i for-
skellige livsfaser. 

Bogen lægger selv op til at 
være ”for alle par i alle ald-

bryllupsgave, men mange af 
stykkerne vil nok først rigtig 
give mening for parret, når 
hvedebrødsdagene er blevet 
til hverdage.

ker er målrettede parfor-
holdet, og hvis I mangler 
inspiration til at holde an-
dagt sammen, er denne bog 
anbefalelsesværdig. 

Hvis et stykke siger jer 
meget og giver stof til efter-
tanke, så grib chancen og 
sæt en aften af i kalenderen 
til at få talt det godt igen-
nem. Så kan bogen måske 
være med til at give jer in-
spiration og ny saft og kraft i 
jeres ægteskab.

SÆDDING EFTERSKOLE
26. JULI – 1. AUGUST

NYHED – NU PÅ DANSK

Hvornår var det sidste gang
at Israel ikke var i nyhederne?

I årtier har denne lille nation domineret 
overskrifterne i verden. Dette er ikke 
et uheld. I bogen „Det Lovede Land“ 
gennemgår Derek Prince konfl ikten med 
bemærkelsesværdig nøjagtighed og mange 
observationer i denne  bog har foregået og 
foregår stadigt.

I „Det lovede Land“ vil du lære om, hvorfor 
dette lille og kæmpende land er blevet 
omdrejningspunktet for hele menneskets 
historie.

Sommerhus ved søen Bolmen. Beliggende midt i Småland. 
8 sovepladser fordelt på tre soveværelser og anneks. Endnu 
få ledige uger.  Se hjemmeside: bolmen.dk



AF JENS BRUUN KOFOED

KARLSLUNDE

Kære Verner Højgaard
Tak for din kommentar, 

som giver mig anledning til 
at uddybe, hvad jeg tidligere 
har skrevet. Mit svar her i 
Tro & Mission bliver relativt 
kort, men på debat.dlm.dk 
vil jeg skrive et mere udfør-
ligt svar og fortsætter gerne 
debatten dér, hvis der er 
brug for det.

Din henvisning til Ordbog 
over det danske sprog be-
kræfter, at min brug af ordet 
”myte” var for ugarderet, og 
derfor er det vigtigt for mig 
endnu engang at under-
strege, at jeg ikke bruger det 
i nogen af de betydninger, 
som angives i ordbogen. I 

inspiration      nærvær      holdning

”INSPIRATION”. DET ER et af de tre nøgleord, som i 
hvert nummer af Tro og Mission står nedenunder avi-
sens navn på forsiden.

Ordet markerer, at vi med Tro & Mission ønsker at 
give læserne inspiration til at leve deres kristenliv i 
hverdagen. Inspirationen sker både i form af direkte 
opfordringer, men mindst lige så ofte i form af omtaler 
af, hvordan andre gør.

Som organisation, der ønsker at stå fast på de bi-
belske synspunkter, bliver vi hurtigt optaget af at tage 
afstand fra det, som vi mener, er i modstrid med Guds 
ord. Og det kan ikke være anderledes.

Men samtidig hermed må vi være optaget af at pege 
en vej ud og netop give inspiration til, hvad det gode 
kristenliv så er.

Derfor er vi optaget af at inspirere. Og tager man 
sig tid til at bladre Tro & Mission igennem under den 
synsvinkel, er der ganske meget at lade sig inspirere 
af.

SELVE ORDET HAR latinsk oprindelse og betyder 
egentlig: indblæse, indgyde, begejstre. Det er det 
samme ord, som vi oversætter med ”ånd”, og dermed 
er forbindelsen etableret til pinsen, hvor vi fejrer, at 
Gud har givet os sin Ånd.

Menneskelig inspiration kan være udmærket, og 
lad os bestræbe os på at give hinanden så meget som 

noget, er den, der kommer, når Guds Ånd blæser.
Det gør det klart for os, at vi som kirke og som privat-

personer er dybt afhængige af Guds Ånd. Og det må 
gøre os ydmyge over for spørgsmålet, om det nu også 
er Helligånden, vi lader råde i det kristne arbejde.

Som en spurgte en gang: Hvad ville der ske, hvis 
Gud trak sin Ånd tilbage fra al den kirkelige aktivitet? 
Ville det hele bare fortsætte, som om intet var hændt? 
Forhåbentlig ikke!

LAD OS FEJRE pinse med bønnen om, at vi må være 
ledet af Guds Ånd. At den inspiration, vi formidler til 
hinanden, virkelig er udtryk for, hvad Gud vil med os.
Med lad os også gøre det med frimodighed, netop 
fordi Gud har givet os sin Ånd!

Det betyder jo, at det ikke er vores begrænsede 
evner og resurser, der sætter begrænsningen. Hvor 
Guds Ånd blæser, kan alt ske. Og hvor Guds Ånd rå-
der, udfører Gud sin vilje gennem svage og skrøbelige 
mennesker.

Det er da en pinse-inspration, der vil noget!
Det skal ej ske med kraft og magt,
men ved din Ånd, som du har sagt;
det skal ej ske ved mandehånd,
men, Herre, ved din egen Ånd.
(OSS nr. 253)

Glædelig pinse!

Birger Reuss Schmidt
ansv. redaktør

Guds ånd gør 
forskellen

» Første Mosebog 2 er ingen myte og heller ikke ”bare” en lignelse

Jens Bruun Kofoed; Beskrivelsen af haven 
i Eden minder meget om indretningen af 
templet/tabernaklet»
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leder;

AF JENS OLE CHRISTENSEN

Denne gang er det et af de mere 
sjældne bibelcitater:

På valgaftenen efter Europa-
parlamentsvalget 25. maj kom-
menterede Henrik Sass Larsen 
fra Socialdemokraterne, at Ven-
stre og Konservative var gået 
tilbage, mens Dansk Folkeparti 
var gået frem. Han henviste til, 
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at de traditionelt borgerlige 
partier på forskellige punkter er 
blevet mere EU-kritiske, for ek-
sempel hvad angår børnechek 
til Østarbejdere. 

Valgresultatet for de borger-
lige partier var ifølge erhvervs-
ministeren udtryk for, at ”de sår 
vind og høster storm”. 

Direkte citat fra Hoseas bog 
8,7!

Debat er spalten, hvor læserne kan komme til orde og er dermed alene udtryk for skribentens egen holdning. Redaktionen 
forbeholder sig ret til at forkorte indlæg, der fylder mere end 2.000 anslag inklusive mellemrum. 

AF DENVER MOORE I BOGEN 

”HVA’ FORSKEL GØR DET?”

prædikanter har prædiket. 
Mange gode mennesker 
kommer til slumkvarteret 
og taler om Jesus-det-ene 
og Jesus-det-andet. At for-
tælle om Jesus er en ting 
… men hvem bliver og viser 
os Jesus? At vise venlighed 
er ikke præstens opgave. 
Det er vores alle sammens 
opgave. Da Jesus sendte 
disciplene ud to og to, gik 
han ikke med dem. Han blev 
hjemme, holdt sig i ro, drak 
måske en kop kaffe.

Hør her! Jesus sendte 
disciplene ud. Johannes og 
Markus og Nathanael og de 

» Klip; Jesus sendte disciplene ud – vi inviterer mennesker ind

mit seneste svar nævnte jeg 
lignelsen som et eksempel 
på en lignende genre. Selv-
om jeg bruger betegnelsen 
”myte” i en anden betydning 
end den ”hverdagsdanske” 
– og i mit seneste svar for-
søgte mig med betegnelsen 
”lignelse” – er det vigtigt for 
mig at understrege, at hver-
ken ”myte” eller ”lignelse” 
kan bruges som genrebe-
tegnelse for teksterne i ur-
historien. Her gør teksterne 
nok brug af mytemotiver, 
men de er samtidig indlejret 
i en kronologisk ramme. Det 
er myter ikke, og derfor re-
præsenterer urhistorien en 
unik genre. 

Adam var det første men-
neske, og hans første bopæl 
var Edens have – ligefremt 
og historisk forstået. Samti-

digt siges der noget mere. 
Adam står som repræ-

sentant for mennesket, og 
beskrivelsen af haven i Eden 
med resten af verden uden-
for minder så meget om 
indretningen af tabernaklet/

oplysninger må ses som en 
beskrivelse af verden som et 
tempel. Haven svarer til det 
allerhelligste, regionen Eden 
til det helligste, og verden 
udenfor til forgården med 
den opbyggelige pointe, at 
mennesket er skabt til leve 
i dette “tempel.” Alle tekster 
i Bibelen, som handler om 
templet, kan derfor være 
med til at vise os, hvad det 
vil sige at leve i dette ”tem-
pel” mellem syndefald og 
nyskabelse. 

1 Mos 2 er derfor ingen 

myte. Den er nemlig ikke 
”bare” en lignelse, hvor 
pointen er sand, mens selve 
fortællingen er uhistorisk. 
Men 1 Mos 2 er heller ikke 
”bare” en historisk pålide-
lig fortælling. Den bruger de 
historiske kendsgerninger 
til at knytte an til en række 
mytemotiver, som vi kender 
fra samtidens litteratur og 
siger derfor noget mere, end 
hvis vi kun læste den som en 
historisk pålidelig fortæl-
ling.

Jens Bruun Kofoed har også 
skrevet et længere svar til 

Verner Højgaard. Det kan læ-
ses på debat.dlm.dk under 

”Tro, liv og værdier/Mytebe-
grebet og urhistorien”. Her 
kan man tilføje eventuelt 

yderligere indlæg i debatten 

andre gik ud i landsbyerne. 
Da jeg var hjemløs, var der 
en ting, jeg ikke forstod. Folk 
blev ved at prøve at invitere 
mig ind et sted, hvor jeg ikke 
havde lyst til at være. De 
kom ud og gav mig et stykke 
papir, hvor der stod: ”Jesus 
elsker dig1 Kom og vær 
sammen med os!” De havde 
hjertet på det rigtige sted, 
og de prøvede at vise mig 
Guds kærlighed. Men det 
var, som om de ikke forstod, 
at det ikke var så let.

Det er vores alle sammens 
opgave at vise venlighed mod 

gadens folk.
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Fleksibel og omsorgsfuld bedemand
Arbejdsopgaverne vil være alle opgaver i forbindelse 
med dødsfald.

Desuden vil der være lettere opgaver i forbindelse med 
biler og lokaler.

Arbejdstid i gennemsnit 18 – 20 timer pr. uge, heraf 
weekendvagt hver 2. weekend.

Du behøver ikke at have erfaring som bedemand, men 

der evt. være mulighed for bedemandsuddannelsen.

Ansøgning sendes til mail neb@bneb.dk eller til Tingvej 

STUDENTERMISSIONÆR 
TIL CAMBODJA

Du skal – sammen med et internationalt team – ud-
vikle en national kristen studenterbevægelse i Cam-
bodja. Herunder udruste og vejlede de nationale 
ledere og medarbejdere – og præge morgendagens 
kristne ledere i landet. 

Målet er, at de nationale ledere skal lede deres 
egen bevægelse i år 2015 efter en årrække under 
internationalt lederskab, og det internationale team 
skal så fungere som partnere og rådgivere for den 
nye nationale ledelse.

Sådan gør du
Læs mere på dlm.dk/stilling-som-missionaer.

Spørgsmål stiles til missionskonsulent Bent Olsen 
bo@dlm.dk / 48 20 76 72.
Ansøgning sendes til internationalejobs@dlm.dk.

PENTABYG.DK

HOVED- OG 
TOTALENTREPRISER

Godt sommerhus i Vend-
syssel

naturskønt, børnevenligt, 
vandsiden, rummelig stue. 

Færøerne
– verdens mest 
uspolerede øer
7. - 15. juli. Færøerne er kåret af magasinet Na-
tional Geographic som de mest uspolerede øer 
i verden. Oplev en perlerække af de unikke øer 
med kompetente rejseledere. Hildibjartur er født 
på Færøerne. Fly fra både Billund og Kastrup.
Rejseledere: Helle og Hiddi Højgaard, Aabenraa

Bestil katalog med unikke 
rejser på 7592 2022 
eller læs mere på:

Søndervig. Yderste klitrække 
rettet sommerhus udlejes. Fire sovepladser. I skoleferien 

Se mere om jobbet på skrif.dk

Skoleleder søges
Skjern Kristne Friskole søger skoleleder, da vores nuværende  
leder har fået nyt job.

Skjern Kristne Friskole, SKF
SKF er en veldrevet skole med fokus på høj faglighed, liv,  
respekt og trivsel. Vi har ca. 350 elever fordelt på to 
spor fra 0.-9. klasse. 

Vi søger en skoleleder med
personlig kristen tro og hjerte for livsnær     

   forkyndelse 
sans for meningsfuld pædagogisk udvikling
lyst til og meget gerne erfaring med  

   personaleledelse 
overblik og gennemslagskraft
vilje til at drive skole med høj faglighed
syn for digitale muligheder
engagement i børns vilkår og det enkelte barn

Vi kan tilbyde 
350 nysgerrige, forskellige børn
engagerede lærere og pædagoger
et meget velfungerende, åbent og erfarent lederteam
stor forældreopbakning
gode fysiske rammer og opdateret undervisningsmateriale

Løn: Ansættelsen sker iht. overnskomst mellem Finansministeriet og LC.

EfterskoleEfterskole
LøgumklosterLøgumkloster

Er du vores nye engelsklærer?

Vi søger en medarbejder:
 
 

 
 

 

 
 

Er du vores nye præst?
Læs mere på bornholmerkirken.dk/job

Medhjælper til børneklub 
i Hvidovre søges
Er du visionær, kreativ og vild med børn, skal du læse 
videre ...

geligt at komme i børneklub. Hver gang holdes der en 
bibeltime og efterfølgende laves forskellige aktiviteter 

men det er ikke et krav.

øvrige medarbejdere og Frimenigheden.

om Jesus.

Er dette noget for dig, skal vi have din ansøgning senest 
den 20. juni 2014.

Hvidovre frimenighed

kontakt@frimenigheden.dk.

Hvidovre Frimenighed holder til i lejede lokaler 

på Esajasskolen og er tilknyttet Luthersk Mis-

sion i København. Du kan læse mere om os på 

www.frimenigheden.dk

Pædagogisk personale på Skjern Kristne Friskole

Er du uddannet pædagog eller har lyst til at prøve 
faget af, er det måske dig, vi mangler i SFO fra
1. august eller snarest derefter. Se det fulde 
stillingsopslag på www.skrif.dk under SFO.
Ansøgningsfrist onsdag den 25. juni 2014 kl. 9.00.
Yderligere oplysninger hos: SFO leder Steen 
Sulkjær 40449618 / 30605804. Samtaler forventes 
fredag den 27. juni.
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Vil skabe brohoveder for evangeliet
Jørn Henrik Olsen er både fakultetsleder og billedkunstner, 
men grundlæggende opfatter han sig selv som missionær

AF BIRGER REUSS SCHMIDT

For cirka 15 år siden måtte 
Jørn Henrik Olsen konsta-
tere, at al hans tid blev brugt 
på aktiviteter i kristne cirkler.

”Jeg havde altid travlt med 
teologiske studier, kirken 
eller missionshuset, og det 
blev en stadig større fru-
stration for mig, at jeg ikke 
havde mere kontakt med 
mennesker uden for det 
kristne fællesskab,” fortæl-
ler han.

Derfor traf han den be-
slutning, at han i fremtiden 
ville bruge mindst halvdelen 
af sin tid på kontakt med 
ikke-kristne mennesker. Om 
kontakten bestod i afhol-
delse af møder og foredrag, 
kunstudstillinger, samtaler 
eller mailkorrespondancer, 
var ikke så afgørende. Men 
prioriteringerne i hans liv 
skulle ændres markant, og 
han opfordrer andre til at 
gøre det samme.

”Det er et problem, at vi le-
ver på så stor afstand af vor 
tids mennesker, og at vi ofte 
besvarer spørgsmål i vores 
forkyndelse og undervis-
ning, som disse mennesker 
ikke har stillet. Vi kommu-
nikerer i lukkede miljøer. Vi 
får ikke tænkt og levet ud af 

boksen. Vi kommer ikke ud 
over kanten,” siger han.

De åbne platforme
Da Jørn Henrik Olsen traf 
sin beslutning, var han an-
sat ved Det Teologiske Fa-
kultet på Københavns Uni-
versitet. Bag sig havde han 
blandt andet otte år som 
LM-missionær i Tanzania. 
Hans mest direkte vej ud i 
nye netværk var imidlertid 
ikke teologien, men kunsten 
og kulturen. Teologen er 
nemlig også billedkunstner.

”Det var naturligt for mig 
at gøre det på den måde. 
Andre må gøre det, hvor 
de har mulighederne. Det 
kan for eksempel være i en 
sportsklub. Alt for ofte får vi 
ikke brugt de brohoveder, vi 
har. Lad os dog få evangeliet 
til at arbejde ude på de åbne 
platforme ved at bruge de 

Bibelhistorie på en sjov måde

Det er en god familiebe-
skæftigelse at besøge Noas 
Ark. Det mener Leila Buk-
sted Hansen, der sammen 
med sin mand Arne, og bør-
nene Markus (12) og Tobias 
(10) har besøgt Arken.

Positivt overrasket
Familien Hansen kommer 
ikke så ofte i kirken, med 
de blev inviteret til en hyg-
geeftermiddag i Arken af et 
familiemedlem. Og de blev 
positivt overrasket.

”Udefra er den impone-
rende, og indeni er der en 

-
stilling. Der er utrolig mange 

livets træ, der snor sig op 
gennem skibet,” fortæller 
Leila Buksted Hansen.

Også børnene var begej-
strede - især for de aktivite-
ter, der var undervejs, som for 
eksempel muligheden for at 
lege David og kaste sten mod 
Goliat. Også spørgsmålsarket 

til at forstå udstillingen og 
bringe hukommelsen på gled 
om de beretninger, som man 
havde hørt før, men ikke lige 
kunne huske.

Mange tilbud  
”Jeg synes virkelig, at skibet 

fortæller bibelhistorie på 
en både sjov og kunstnerisk 
måde,” siger Leila Buksted 
Hansen.

Hun har efterfølgende selv 
tænkt meget over, hvad det 

sådan en ark. Men hun tviv-
ler på, at oplevelsen i Arken 
vil få mange mennesker til 
at gå hjem og læse i Bibelen.

”Der er så mange tilbud 
om oplevelser i vores sam-

bare tage hjem og konsta-
tere, at ’det var så det’,” vur-
derer hun.

Arken ligger i øjeblikket i 
Helsingør havn.                   brs

evner og resurser, som vi har 
fået,” opfordrer han.

Henrik Olsen været fakul-
tetsleder på Menighedsfa-
kultetet (MF) i Aarhus. Her 
arbejder han målbevidst på 
at åbne institutionen op for 
omverdenen.

”Vi skal gøre os gældende i 
en bredere sammenhæng. Vi 
skal evne den kommunikati-
on, som når ud i grænseom-
råderne, uden for det kristne 
fællesskabs cirkler.”   

Den største prædikestol
Selv underviser han lige så 

Jørn Henrik Olsen opsøger  
samtalen med kunstnere, 

kulturpersoner og religiøst 
søgende mennesker. Her 

taler han ved ferniseringen i 
kunsthallen Annaborg i Hil-

lerød, hvor han netop nu ud-
stiller nogle af sine værker.

gerne om det meningsfulde 
liv på Folkeuniversitetet 
som om mission på MF.

”Min største prædikestol 
er Folkeuniversitetet og 
andre verdslige fora. Jeg op-
lever, at der sidder 60-120 
mennesker uden kontakt 
til kirken og suger til sig. Og 
min erfaring er, at jeg selv 
bliver beriget af det. Det er 
helt vildt, hvad jeg får af 
grundlæggende spørgsmål 
om livet.”

Jørn Henrik Olsen opfat-
ter sig selv som missionær. 
Men en del af hans indsats 
i de ikke-kirkelige netværk 

kalder han for præ-evange-
lisering.

”Her kan jeg måske ikke 
direkte dele tro og vidnes-
byrd med mennesker. Det 
handler om at skabe sig en 
god position til mennesker, 
før man kan tillade sig at 
prædike Guds ord for dem.

Men har beslutningen om 
at bruge halvdelen af sin 
tid på kontakt med ikke-
kristne mennesker, så ikke 
medført en mindre kontakt 
til de kirkelige miljøer? Det 
mener Jørn Henrik Olsen 
ikke.

”Men det kræver hårdt ar-

bejde og en skarp priorite-
ring,” siger han.

Ost kan stinke
MF-lederen lægger vægt 
på evangeliet, som det helt 
primære. ”Drivfjederen” for 
evangelisten er den benåd-
ning, som han selv har mødt, 
og som han ønsker at dele 
med andre.

Han siger selv, at han ”i no-
gen grad” ikke er så optaget 
af at være linjevogter i den 
teologiske debat, som andre. 

”Det er det glade og be-
friende budskab, som skal 
være det dominerende i kir-
ken. Vi skal passe på, at vi 
ikke bliver så optaget af alt 
det negative, at vi reducerer 
evangeliets virkelighed. Det 
er farligt, hvis man henter 
sin energi i at rive ned og 
kun er optaget af at positio-
nere sig og blive en teologisk 
frontkæmper,  hvor det tilsy-
neladende kun handler om 
at udpege andres teologiske 
slingrekurs.”.

”Arvesølvet er enormt vig-
tigt, men det skal bringes i 
spil blandt andre menne-
sker. En god ost er en god 

sig for længe inde i oste-
klokken, kommer den til at 
stinke,” siger Jørn Henrik 
Olsen.
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Arne, Tobias, Leila og Markus Hansen foran Noas Ark i Køge Havn.
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Bagvendt bliver skrevet på skift af efterskoleforstander 
Rasmus B. Houler, missionær Anne-Lene Olofson og 
medicinstuderende Amalie Bach-Svendsen
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